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Co się dzieje
w naszej Gminie?

Postęp prac
projektowych / budowlanych

Inwestycje

Projekt budowy chodnika przy ul. Żywieckiej. 
Wszczęto postępowanie administracyjne w sprawie
wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji.

Opracowanie PFU dla budowy krajowej trasy 
rowerowej „Velo Biała” (odcinek RTR nr 17
wzdłuż rzeki Białej).
Złożono wniosek o dofinansowanie projektu
z Funduszy Europejskich dla Śląskiego 2021-2027.

Budowa zintegrowanego układu szlaków rowerowych.
Etap II i III - ul. Do Lasku i ul. Sportowa.
Trwa opracowywanie projektu budowlanego.

Budowa zintegrowanego układu szlaków rowerowych.
Etap IX - ul. Do Boru. 
Wykonano operat wodnoprawny. 

Budowa zintegrowanego układu szlaków rowerowych.
Etap V i VI - Przebudowa i rozbudowa ul. Spacerowej.
Uzgodniono projekt geotechniczny oraz projekt
konstrukcji nawierzchni.

Budowa zintegrowanego układu szlaków rowerowych.
Etap VIII - Rozbudowa ul. Sosnowej i ul. Do Boru.
Trwa postępowanie przetargowe.

Budowa zbiornika wyrównawczego wody pitnej
w Bystrej. Stan surowy zamknięty.
Trwa montaż armatury.

Remont skoczni narciarskich HS31 i HS19.
Podpisano umowę z Wykonawcą robót budowlanych.

Maszt flagowy przy Urzędzie Gminy w Wilkowicach.
Zakończono inwestycję.

w ul. Nadmesznej i ul. Orczykowej.
Wyłoniono wykonawcę robót.

Budowa kanalizacji w Bystrej i Mesznej

Rozbudowa ul. Kościelnej w Bystrej.
Przystąpiono do przebudowy przepustu,
wznowiono roboty budowlane w rejonie szkoły.

Budowa pętli autobusowej przy ul. Wyzwolenia.
Zakończono i rozliczono inwestycję.

Opracowanie dokumentacji projektowej oświetlenia 
przejść dla pieszych przy ul. Fałata (w rej. ul. Ława)
i ul. Wyzwolenia (w rej. ul. Spacerowej) w Bystrej 
wraz z uzyskaniem pozwolenia na budowę.
Uzyskano warunki techniczne przyłączenia do sieci.

„Czyste Powietrze” to ogólnopolski program dofinansowań, którego celem 
jest poprawa efektywności energetycznej budynków mieszkalnych oraz walka ze 
smogiem. Umożliwia właścicielom domów jednorodzinnych uzyskanie wsparcia 
finansowego m.in. na termomodernizację i wymianę źródeł ciepła. 

Najważniejsze zmiany od 31 marca 2025 r.:
Obowiązkowy audyt energetyczny:
Przed rozpoczęciem inwestycji trzeba wykonać audyt energetyczny. Po jej 

zakończeniu należy przedstawić świadectwo charakterystyki energetycznej 
potwierdzające osiągnięcie minimalnych standardów.

Trzy poziomy dofinansowania zależne od dochodów:
- Podstawowy poziom – do 40% kosztów (przy dochodach do 135 000 zł rocznie).
- Podwyższony poziom – do 70% kosztów, dochód na osobę do 2 250 zł (w gospo-

darstwie wieloosobowym) lub 3 150 zł (w gospodarstwie jednoosobowym).
- Najwyższy poziom – do 100% kosztów, gdy dochód na osobę nie przekracza 

1 300 zł (w gospodarstwie wieloosobowym) lub 1 800 zł (jednoosobowe), lub przy 
otrzymywaniu zasiłków.

Operatorzy - tylko dla najwyższego poziomu i z prefinansowaniem:
Pomoc wybranych gmin i instytucji (operatorów) obejmuje tylko beneficjentów 

najwyższego poziomu. Operatorzy wspierają przy wnioskach i rozliczeniach.
Zmiany w kosztach kwalifikowanych:
- Kotły gazowe wyłączone z dofinansowania.
- Wprowadzenie limitów jednostkowych (np. maksymalna stawka za m² ocie-

plenia) - zgodnie z Listą ZUM (Lista Zielonych Urządzeń i Materiałów: www.
lista-zum.ios.edu.pl).

Stabilne finansowanie:
Program ma zapewnione środki z Funduszu Modernizacyjnego. Będzie działał 

do końca 2032 roku, a umowy można podpisywać do 31 grudnia 2030 r.

Więcej informacji o programie „Czyste Powietrze” uzyskać można w Punkcie 
Konsultacyjno - Informacyjnym w Urzędzie Gminy w Wilkowicach, pokój nr 10 oraz 
pod numerami telefonów: 33 499 00 79 wew. 1 i 575 326 155. Harmonogram pracy 
punktu dostępny jest na stronie Urzędu Gminy: www.wilkowice.pl

Anna Cholewińska / Referat Ochrony Środowiska UGW

Program „Czyste Powietrze” 
– nowa odsłona

Wójt Gminy Wilkowice, na podstawie uchwały nr XIII/89/2025 Rady 
Gminy Wilkowice z dnia 20 lutego 2025 r., ogłasza nabór wniosków 
o udzielenie dotacji celowej na likwidację źródeł niskiej 
emisji i zastąpienie ich kotłami gazowymi.

Dotacja może być udzielona na dofinasowanie kosztów:
• demontażu ogrzewania zasilanego paliwami stałymi,
• zakupu i montażu nowego źródła ciepła (kocioł gazowy) wraz 

z niezbędnym wyposażeniem w tym instalacja c.o. i systemu odprowa-
dzania spalin.
Wysokość dotacji do 7000 zł.
Dotacja może być udzielona osobom fizycznym, posiadającym tytuł 

prawny do nieruchomości zabudowanej budynkiem mieszkalnym, 
położnym na terenie Gminy Wilkowice, w którym nie jest prowadzona dzia-
łalność gospodarcza.

Wnioski można składać w sekretariacie UG Wilkowice do 30.05.2025 r.

Gminne dotacje
na likwidację kopciuchów
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Informacje
Niemal każdy z nas powszechnie wykorzystuje w swoim 

domu olej jadalny oraz tłuszcze stałe takie jak masło, marga-
ryna, czy smalec. Nierzadko po przygotowaniu dań pozostaje 
nam także marynata, tłuszcz z pieczonego mięsa, a także olej 
z konserw, puszek, czy marynowanych warzyw. Nie wszyscy 
jednak wiemy, jak właściwie utylizować je po kuchennych 
przygodach. A są to odpady specyficzne, wymagające odpo-
wiedniego podejścia.

Co zrobić ze zużytym olejem?
Zużyty olej lub tłuszcz należy zlać do plastikowej butelki 

typu PET (np. za pomocą lejka) i szczelnie zakręcić. W takiej 
formie powinno się wystawić go przed nieruchomość w dniu 
odbioru odpadów zmieszanych i BIO (tj. brązowych worków), 
nawet jeśli nie oddajemy ich, korzystając ze zniżki na kompo-
stownik. W identycznej postaci możemy dostarczyć go również 
do Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych 
w Wilkowicach przy ul. Wilkowskiej 51 w nielimitowanej ilości. 
Pamiętajmy jednak, aby nigdy nie przelewać do butelki gorą-
cego oleju, ponieważ łatwo stopi ją lub spali! Ważne jest też, 
aby oddać ją dopiero, gdy będzie zapełniona w całości.

Czego nie robić ze zużytym olejem?
Nigdy nie wolno nam wylewać oleju do zlewu, ani toalety. 

Substancja ta w połączeniu z innymi zanieczyszczeniami, 
np. papierem toaletowym zatyka rury kanalizacyjne i wirniki 
pomp. Wywołuje to niezwykle trudne do usunięcia usterki, nie 
tylko w domu, ale i w całej sieci kanalizacyjnej. Operacja ta 
może z kolei być kosztowna zarówno dla nas, jak i dla spółki 
wodno-kanalizacyjnej oraz gminy.

Zasady utylizacji tłuszczów jadalnych
Oleju nie wolno również wylewać do domowego kompo-

stownika. Znajdujące się w nim substancje toksyczne 
po wsiąknięciu w glebę zabijają żyjące w niej organizmy. 
Ponadto pochodzące z niego toksyny przedostają się do wód 
powierzchniowych, powodując ich zatrucie. Natomiast sam 
kompost pod ich wpływem szybko psuje się i gnije.

Czy olej dostaje drugie życie?
Jak najbardziej! Olej po oczyszczeniu i poddaniu recy-

klingowi zostaje wykorzystany do dalszego przetwórstwa 
przemysłowego jako surowiec do produkcji paliwa lotni-
czego lub dodatek do biopaliw. Dzięki temu zmniejsza się 
konieczność uprawy nasion oleistych do celów przemy-
słowych. Wpływa to również na redukcję ilości dwutlenku 
węgla emitowanego do atmosfery w transporcie lotniczym 
i samochodowym. Z tego względu utylizacja oleju zgodnie 
z zasadami przyjętymi w naszej gminie nie tylko pozytywnie 
wpływa na lokalny ekosystem, ale też pośrednio przyczynia 
się do ratowania środowiska całej naszej planety.

UWAGA! Powyższy 
artykuł dotyczy wyłącznie 
zasad postępowania 
z olejem i tłuszczami jadal-
nymi. Spod nieruchomości 
na terenie naszej gminy 
oraz na PSZOK-u nie są 
odbierane oleje silnikowe, 
hydrauliczne, techniczne 
ani przemysłowe!

Jakub Sikora / UGW

05.02.2025 r. odbyło się Walne Zgromadzenie Delegatów 
Gminnej Spółki Wodnej Wilkowice, na którym została podsu-
mowana działalność spółki za 2024 r. oraz został ustalony 
plan działania na rok 2025. Uchwalono również wysokość 
składki członkowskiej, która wynosi, za działki o powierzchni 
do 0,5 ha – 50 zł,  za każde następne rozpoczęte 0,5 ha – 10 zł. 
Nie ma znaczenia w jaki sposób jest aktualnie zagospodaro-
wana działka, ponieważ większość napraw sieci drenarskiej 
od lat prowadzona jest na terenach ogrodków przydomo-
wych, działek budowlanych itd.

Obowiązek opłaty wynika z ustawy Prawo Wodne. 
Zgodnie z art. 452 członek spółki wodnej jest obowiązany do 
wnoszenia składek członkowskich i ponoszenia na jej rzecz 
innych określonych w statucie świadczeń, adekwatnych 
do celów tej spółki. Należy zaznaczyć, że również osoby 
fizyczne lub prawne, niebędące członkami spółki wodnej, 
a odnoszące korzyści z urządzeń spółki wodnej (np. działka 
położona jest w kompleksie terenów zdrenowanych lub zloka-
lizowana w sąsiedztwie rowu melioracyjnego) są obowiązane 
do ponoszenia świadczeń na rzecz tej spółki (art. 454 tejże 

ustawy). W przypadku osób, 
które z jakiś powodów nie są 
członkami Spółki, a korzy-
stają z urządzeń przez nią 
utrzymywanych, starosta, na 
wniosek spółki, może ustalić 
w drodze decyzji wysokość 
i rodzaj świadczeń oraz 
terminy ich spełnienia.

Informujemy, że istnieje 
możliwość otrzymywania 
wezwań opłaty składki melio-
racyjnej na adres e-mail. 
Osoby chcące otrzymywać 
wezwanie w ten sposób 
proszone są o wysłanie 
takiej informacji na adres 
rzswbb@onet.pl.

Zarząd GSW Wilkowice
Zdjęcie: Wilkowice

Gminna Spółka Wodna Wilkowice - SKŁADKI

Pixabay
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W obecnych czasach wszyscy masowo korzystamy 
ze sprzętu elektronicznego. Nie zawsze jednak mamy 
świadomość, że jego użytkowanie może wiązać się z niebez-
pieczeństwem.

Urządzenia takie jak smartfony, smartwatche, tablety, 
powerbanki, czy laptopy wyposażone są w baterie litowo-jo-
nowe. Ich działanie polega na wydzielaniu gazu wchłanianego 
przez warstwę elektrolitu. Jednak zdarza się, że w wyniku 
wad fabrycznych, lub po prostu zwyczajnego zużycia, 
nadmiar substancji kumuluje się. Może to nastąpić również 
na skutek ładowania zbyt wysokim prądem i przez zbyt długi 
czas, a także z powodu przechowywania elektroniki w mocno 
nasłonecznionym miejscu.

W takich sytuacjach może dojść do puchnięcia baterii, 
uszkodzenia sprzętu, a ostatecznie nawet wybuchu lub 
samozapłonu wywołanego przez uwalniany z akumulatora 
łatwopalny wodór. W efekcie grozi to pożarem, a w przypadku 
bliskiego kontaktu ze skórą – poważnymi oparzeniami ciała.

Nasze urządzenie elektryczne nie zawsze „zasygnalizuje” 
nam wcześniej o zbliżającym się zagrożeniu. Dlatego pamię-
tajmy, aby:

- nie zostawiać elektroniki podpiętej do ładowarki na noc, 
ani na czas naszej nieobecności w domu;

- nie zasypiać w pobliżu sprzętu elektronicznego (wielu 
z nas ma np. nawyk trzymania smartfona na łóżku);

- nie nosić smartfonów lub innej elektroniki w kieszeniach 
spodni;

- nie przechowywać sprzętu elektronicznego w miejscach 
mocno nasłonecznionych;

- nie przechowywać sprzętu elektronicznego w miejscach, 
które w razie samozapłonu może szybko ogarnąć pożar;

- w miarę możliwości używać oryginalnych ładowarek 
i kabli zalecanych przez producenta sprzętu, a przede 
wszystkim nie stosować tańszych zamienników;

- regularnie sprawdzać, czy nasze urządzenia nie mają 
zniekształceń, będących objawem puchnącej baterii;

- przechowywać zużytą i uszkodzoną elektronikę w zamy-
kanej metalowej skrzynce.

Zużyty i uszkodzony sprzęt elektroniczny należy możliwie 
jak najszybciej oddać do Punktu Selektywnej Zbiórki 
Odpadów Komunalnych w Wilkowicach przy ul. Wilkowskiej 
51. Elektrośmieci przyjmowane są tam bez limitu. NIGDY NIE 
WOLNO utylizować ich wraz ze zwykłymi odpadami!

Informacje o PSZOK-u, 
wraz z godzinami otwarcia 
znajdą Państwo na stronie 
internetowej naszego 
urzędu www.wilkowice.pl 
w zakładce ŚRODOWISKO/
Gospodarka odpadami/
PSZOK.

Jakub Sikora / UGW

Elektronika może być niebezpieczna

Zdjęcie: UGW

Zdjęcia: Zbych / Klub Seniora

Zapewne niewielu z czytelników Głosu Gminy Wilkowice wie, 
że przy Gminnym Ośrodku Pomocy Społecznej w Wilkowicach 
działa Klub Seniora. Zajęcia Klubu odbywają się w ponie-
działki i czwartki w Bystrej przy ulicy Fałata 14. Codziennymi 
zajęciami Klubu kieruje pełna pomysłów i energii pani 
Magda. Klubowicze mają do dyspozycji dużą salę z aneksem 
kuchennym, szczególnie przydatnym przy codziennym przy-
rządzaniu napojów takich jak kawa czy herbata, a także np. 
w karnawale do pieczenia faworków. Na wyposażeniu Klubu 
znajdują się również przyrządy gimnastyczne typu bieżnia 
i orbitreki. Raz w tygodniu sympatyczna pani Galina prowadzi 
gimnastykę zgodną z możliwościami seniorów. 

Zajęcia w Klubie dostosowywane są do naszych aktual-
nych potrzeb. Strzałem w dziesiątkę okazało się zaproszenie 
pracownic ZUS-u, które objaśniły zasady renty wdowiej 
oraz pomogły, lub wypełniły odpowiednie wnioski zaintere-
sowanym. Wartościowe było także spotkanie z asp. Policji, 
który przybliżył nam zagrożenia wynikające z korzystania 
z internetu oraz omówił działania oszustów wyłudzających 
nasze dane czy pieniądze. Spotkanie było bardzo przydatne 

w związku z coraz częstszymi tego typu wypadkami. Mieliśmy 
także spotkanie z Wójtem Gminy, które było ciekawe, gdyż 
przybliżyło nam problemy Gminy. Wójt odpowiadał także na 
liczne pytania. Były też lżejsze tematycznie spotkania jak np. 
ze specjalistkami od rozładowywania stresu czy spotkanie 
z panem Jackiem Kowalcze z Chaty na Groniu, który zaba-
wiał klubowiczów opowiastkami i dowcipami, a także przy 
dźwiękach gitary śpiewał z nami kolędy i pastorałki.

Na zakończenie karnawału zorganizowany był „Bal 
Przebierańców”. Obowiązywały stroje starożytnego Rzymu. 
Pełne podziwu były inwencje i pomysły uczestników.

W najbliższym czasie przewidziany jest nasz udział 
w wycieczce do Warszawy i zwiedzanie Parlamentu, organizu-
jemy także wycieczkę do Wisły do Prezydenckiego Zameczku. 
Zaplanowane mamy również ognisko przy Chacie na Groniu.

Często spotykamy się z panią Dyrektor GOPS-u oraz jej 
współpracownicami – paniami Anią i Teresą, a wizyty te wyni-
kają nie tylko z obowiązków służbowych, myślę, że po prostu 
nas lubią.

Zbych / Klub Seniora

Klub Seniora
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AI
Sztuczna inteligencja coraz śmielej zaznacza swoją obec-

ność w życiu codziennym mieszkańców wielu gmin. Choć 
jeszcze niedawno kojarzyła się głównie z daleką przyszło-
ścią i futurystycznymi wizjami, dzisiaj skutecznie usprawnia 
transport, edukację czy ochronę zdrowia, a nawet pomaga 
w pozyskiwaniu środków unijnych. W efekcie mniejsze miej-
scowości mogą dorównać większym ośrodkom, bez utraty 
własnej specyfiki i tożsamości.

Dzięki zaawansowanym systemom analizy danych 
możliwe jest znacznie precyzyjniejsze planowanie rozkładów 
jazdy autobusów i pociągów, co przekłada się na redukcję 
korków, skrócenie czasu oczekiwania oraz wzrost punktual-
ności. Te rozwiązania, niegdyś zarezerwowane dla metropolii 
z większym budżetem, dziś stają się dostępne dla mniej-
szych gmin, otwierając przed nimi nowe możliwości rozwoju. 
Równocześnie intensywnie rozwijane platformy edukacyjne 
wykorzystujące sztuczną inteligencję pozwalają uczniom 
kształcić się w sposób ściśle dopasowany do ich indywidu-
alnych potrzeb i tempa nauki. W dziedzinie ochrony zdrowia 
AI wspiera personel medyczny w szybszym i trafniejszym 
diagnozowaniu chorób, korzystając z rozległych baz danych 
i analizując symptomy w czasie rzeczywistym. Co więcej, 
zaawansowane algorytmy przyczyniają się do dynamicznego 
rozwoju lokalnej przedsiębiorczości, umożliwiając bardziej 
precyzyjne prognozowanie popytu, monitorowanie trendów 
rynkowych oraz efektywniejsze planowanie działań marke-
tingowych. W sytuacjach kryzysowych, takich jak klęski 
żywiołowe, inteligentne systemy generują błyskawiczne 
alerty, poprawiając koordynację działań ratunkowych i zwięk-
szając bezpieczeństwo mieszkańców. Nie do przecenienia 
jest też jej wpływ na ochronę środowiska – inteligentne 
harmonogramy odbioru odpadów, optymalizacja zużycia 
energii i wody czy inwestycje w odnawialne źródła energii 
stanowią realne wsparcie w budowaniu proekologicznego 
podejścia na poziomie samorządowym.

Równie ważna staje się rola sztucznej inteligencji 
w kwestii pozyskiwania funduszy. Algorytmy mogą wnikliwie 
analizować wytyczne programów dofinansowań, tak aby 
dopasować projekt do kluczowych kryteriów oceny. Dzięki 
temu gmina minimalizuje ryzyko błędów formalnych i niepre-
cyzyjnych opisów, które często bywają przyczyną odrzucenia 
wniosku. Wartość tkwi również w trafnej ocenie zagrożeń 
– na bazie danych z podobnych projektów, sztuczna inteli-
gencja jest w stanie wskazać ewentualne obszary ryzyka 
(organizacyjnego czy finansowego) i podpowiedzieć najbar-
dziej adekwatne środki zaradcze. Wszystko to przekłada 
się na większą szansę skutecznego pozyskania dofinanso-
wania oraz optymalnego zarządzania przyznanymi środkami. 
Dodatkowo, algorytmy mogą rekomendować działania 
zwiększające wartość merytoryczną projektu lub sugerować 
sposób na uzyskanie synergii między kilkoma inicjatywami, 
co często jest wysoko oceniane przy rozstrzyganiu konkursów 
grantowych. Rezultat to nie tylko poprawa jakości samych 
wniosków, ale także możliwość lepszego rozplanowania 
budżetu i harmonogramu prac, co przekłada się na wzmoc-
nienie rozwoju gminy i wymierne korzyści dla mieszkańców.

Kluczową rolę w tym wszystkim odgrywa jednak nie 
sama technologia, lecz wyspecjalizowany użytkownik, który 
potrafi odpowiednio z nią współpracować i wchodzić w dialog 
z systemem. Sztuczna inteligencja najlepiej funkcjonuje 
właśnie wtedy, gdy człowiek nadaje jej kierunek, weryfikuje 
wyniki i zapewnia właściwy kontekst. Przy odpowiednim przy-
gotowaniu nie trzeba obawiać się, że sztuczna inteligencja 
całkowicie zastąpi człowieka czy przejmie kontrolę nad jego 
pracą – w rzeczywistości wspiera działania ludzi i uwalnia ich 
potencjał, zwłaszcza w sferach wymagających kreatywnego 
myślenia i empatii. Specjaliści przyszłości, w tym urzędnicy, 
nauczyciele czy przedsiębiorcy, będą dysponować nowymi 
umiejętnościami i narzędziami, aby sprawniej współdziałać 
z zaawansowanymi systemami, wyrabiając sobie biegłość 
w selekcjonowaniu i interpretacji wygenerowanych wyników.

Nie bez znaczenia jest konieczność stałego rozwoju 
modeli i ich zasilania aktualnymi, wielowymiarowymi danymi. 
Dynamicznie zmieniające się przepisy, regulacje prawne, 
gospodarcze czy społeczne wymagają ciągłej aktualizacji 
budowanych modeli, na których opierają się algorytmy, aby 
uniknąć nieścisłości, błędów lub tzw. „halucynacji”. Praktyka 
pokazuje, że najlepsze wyniki osiąga się wtedy, gdy doświad-
czony człowiek wnosi swoją wiedzę oraz wyczucie kontekstu, 
a system bazuje na rzetelnych, możliwie najbardziej komplet-
nych zestawach informacji. W ten sposób można w pełni 
wykorzystać możliwości sztucznej inteligencji i tworzyć 
realne, przełomowe rozwiązania, które służą wszystkim 
mieszkańcom gminy czy miasta, gwarantując rozwój gospo-
darczy, ekologiczny i społeczny. Właściwie przygotowane 
i zasilane rzetelnymi informacjami modele mogą przynosić 
realne korzyści dla społeczności – od wzmocnienia lokalnej 
gospodarki i zwiększenia szans mieszkańców na edukację 
na wysokim poziomie, po lepszą ochronę zdrowia i wsparcie 
w pozyskiwaniu zewnętrznych środków.

Finalnie nie chodzi więc o to, żeby zdjąć z człowieka 
wszystkie obowiązki i przenieść je na maszyny, ale raczej, 
aby maksymalnie poprawić precyzję, efektywność i tempo 
podejmowanych działań, co przekłada się na wyraźną 
poprawę jakości życia. Świadomość tego faktu, poparta 
otwartym dialogiem i zaangażowaniem różnych grup społecz-
nych, może uczynić sztuczną inteligencję narzędziem, które 
realnie zmienia oblicze samorządów i wytycza drogę rozwoju 
sprawnych, mądrze zarządzanych gmin. W grupie ludzi wypo-
sażonych w nowe kompetencje i wspartych zaawansowanymi 
systemami analizy danych przejawia się największy potencjał 
lokalnych społeczności na długie dekady. Dzięki kierowaniu 
algorytmami i wykorzystywaniu ich wyników w sposób 
odpowiedzialny i etyczny, szansa na tworzenie przyjaznych 
do życia miejsc staje się zdecydowanie większa. Lokalne 
społeczności stają się bardziej dynamiczne, kreatywne 
i odporne na zmienność współczesnego świata. Wszystko 
zależy od odpowiedzialnego spojrzenia na możliwości, jakie 
dają innowacje, i od umiejętnego włączenia ich w codzienne 
działania – tak, by technologia służyła wszystkim miesz-
kańcom, zachowując lokalną specyfikę i tożsamość.

Radna Gminy Wilkowice Katarzyna Pilarz

Nowe horyzonty rozwoju lokalnego
dzięki wsparciu sztucznej inteligencji
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1. Czy magazyn energii współpracujący z instalacją 
fotowoltaiczną (PV) pozwala na uniezależnienie się od 
sieci dystrybucyjnej i samowystarczalność w zakresie 
energii elektrycznej?

Magazyny energii (ME) dla gospodarstw domowych mają 
zwykle pojemność 5-10 kWh. Oczywiście można też kupić 
większe magazyny, ale na tą chwilę ich koszt jest na tyle duży 
(ok. 2 tys. PLN/ kWh), że będzie to nieekonomiczne.

Celem stosowania przydomowych magazynów energii jest 
optymalizacja kosztów zużycia energii w skali DOBY. Jeśli 
bowiem średnie gospodarstwo w Polsce zużywa dziennie 
ok. 6 kWh energii, to zasób 10 kWh magazynu energii może 
zaspokoić dobowe, dwudobowe średnie zużycie energii.  Nie 
ma mowy o tzw. międzysezonowym magazynowaniu energii 
w takim urządzeniu, gdyż musiałby mieć on pojemność wielu 
setek kWh pojemności. 

Magazyny energii współpracujące z PV wykorzystuje 
się w ten sposób, że ładują się one podczas dużej ekspo-
zycji słonecznej w dzień, a energia w nich zgromadzona 
jest zużywana po południu i wieczorem lub wcześnie rano, 
kiedy ekspozycja słoneczna jest mniejsza, a potrzeby 
konsumpcyjne większe. W przypadku domków letnisko-
wych, wykorzystywanych tylko sezonowo w okresie letnim, 
połączenie PV i ME może, przy poprawnie dobranych para-
metrach, zaspokoić zapotrzebowanie na cały sezon letni.

2. Czy każda instalacja PV może być połączona z ME?
Aby instalacja PV mogła współpracować z magazynem 

energii, niezbędne jest posiadanie możliwości ładowania ME 
i jego rozładowywania. Można to zrealizować poprzez tzw. 
inwerter hybrydowy. Inwerter ten może być wykorzystany 
jako przetwornik prądu stałego z PV lub ME w zmienny i prze-
słany do sieci domowej oraz odwrotnie: być wykorzystany 
jako ładowarka ME. Takie rozwiązanie stosuje się w nowo-
powstających instalacjach PV.

Innym rozwiązaniem, dedykowanym do już istniejących 
instalacji PV, jest dokupienie wraz z ME inwertera tzw. 
akumulatorowego, który służy jako ładowarka ME i prze-
twornik prądu stałego z ME na zmienny do sieci domowej. 
Są konstrukcje, w których ME jest połączone z inwerterem 
akumulatorowym w jedno urządzenie.

Trzecim rozwiązaniem, które spotyka się przy rozbudowie 
istniejącej instalacji PV, jest zamiana zwykłego inwertera 
na hybrydowy o większej wówczas mocy. To rozwiązanie 
jest zasadne także dlatego, że wprawdzie cena falownika 
akumulatorowego jest niższa niż hybrydowego, ale nie jest to 
różnica zasadnicza (20-30%).

Niezależnie od rozwiązania, coraz większego znaczenia 
nabiera tzw. BMS - System Zarządzania Magazynem Energii.

3. Czy jest sens instalowania ME, jeśli nie posiada 
się instalacji PV?

Magazyn energii może pracować bez instalacji PV. 
W tym wypadku jego stosowanie może polegać na optyma-
lizacji kosztów poprzez ładowanie ME w czasie niskich cen, 
a wykorzystania prądu z ME podczas gdy te ceny są wyższe. 
Dotyczyć to może użytkowników z taryfą G12, G12W.

Innym sposobem wykorzystania ME jest zastosowanie go 
jako rezerwowego źródła zasilania. 

4. Czy każda instalacja PV z ME może być użyta 
jako zasilanie awaryjne?

Aby zasilanie awaryjne można było realizować ME musi 
„potrafić” pracować bez napięcia w sieci energetycznej, czyli 
w tzw. trybie wyspowym (off-grid). Nie każdy inwerter to 
„potrafi”. Ponadto, idealnie jest, jeśli przełączanie na ME po 
ustaniu zasilania w sieci i powrót do zasilania w sieci dzieje 
się automatycznie, niemal (a czasem dosłownie) niezauwa-
żalnie dla użytkownika. To tzw. funkcja BackUp, która jednak 
nie występuje we wszystkich ME. Można także „dołożyć” 
przełącznik ręczny na zasilanie awaryjne - jest taka oferta na 
rynku. Przy ME używanych do zasilania awaryjnego ważną 
rolę odgrywa BMS, gdyż funkcja zasilania awaryjnego, jeśli 
jest podstawową, może być realizowana skutecznie tylko 
wówczas, gdy ME posiada zawsze pewien nienaruszalny 
zasób energii. Zatem nie dopuszcza się do rozładowania 
(przykładowo - poniżej 40 czy 50% pojemności), które 
stanowi nienaruszalny zapas na wypadek awarii. Przyjęty 
poziom dopuszczalnego rozładowania jest funkcją niezawod-
ności sieci w okolicy, niedopuszczalności przerw w zasilaniu 
(np. pomp wodociągowych, aparatury medycznej, istotnych 
urządzeń cyfrowych itp.). 

Warto wspomnieć, że także instalacja PV może współ-
pracować z siecią domową i ME bez napięcia w sieci 
energetycznej tylko wówczas, jeśli falownik jest do tego przy-
stosowany.

5. Jakie są możliwości zasilania awaryjnego gospo-
darstwa domowego?

Ponieważ jesteśmy tu przy ME, to jeszcze słów kilka o ich 
awaryjnym wykorzystaniu.

W przypadku, gdy główną funkcją magazynów energii jest 
optymalizacja kosztów zużycia energii, a niejako dodatkowo 
liczymy, że się przyda na wypadek awarii, to pojemność ME 
będzie w typowych (jak w pytaniu 1) granicach 5-10 kWh. 
Jeśli nie zapewnimy w zarządzaniu przez BMS „nienaruszal-

Magazyny energii - często zadawane pytania
Gorący medialnie temat magazynów energii, pojawia się 

z chwilą rosnącej mocy instalacji fotowoltaicznych, wkrótce 
być może także mikroelektrowni wiatrowych, zaburzeń 
kryzysowych na rynku energii i trwającej transformacji ener-
getycznej. Zagadnienie dotyka konsumentów i prosumentów 
w sposób bezpośredni poprzez zmiany sposobu rozliczeń, 
zmienność cen i coraz trudniejsze warunki współpracy 
mikroelektrowni fotowoltaicznych i wiatrowych z siecią ener-
getyczną. Czy magazyny energii rozwiążą pojawiające się 
problemy, obniżą koszty użytkownikowi, zapewnią poczucie 
bezpieczeństwa energetycznego. O tym - stawiane niżej 
pytania i próby odpowiedzi.

Słowniczek
BackUp - urządzenie do automatycznego przełączania 
magazynu energii na pracę wyspową po zaniku napięcia 
w sieci i powtórnego przełączenia na sieć po powrocie 
napięcia
BEV - pojazdy zasilane wyłącznie energią elektryczną. 
BMS - system zarządzania magazynem energii
ME - magazyn energii
OSD - operator sieci dystrybucyjnej, w naszym regionie 
jest nim Tauron Dystrybucja
PV - instalacja fotowoltaiczna
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nego” zapasu energii na wypadek awarii zasilania, to czas, 
jakim będziemy mogli awaryjnie zasilać gospodarstwo z ME, 
będzie przypadkową wielkością, wynikającą ze stanu nałado-
wania ME w chwili awarii. W skrajnym przypadku ME może 
być pusty. Zwykle też na czas awarii wydzielamy urządzenia 
niezbędne do zasilania awaryjnego, aby zbyt szybko nie 
zużyć energii z ME. Oczywiście moc tych urządzeń musi być 
skorelowana z mocą ME.

Pojemność, o której wyżej, wystarcza do krótkotrwałego 
(kilkugodzinnego) zasilania awaryjnego. Jeśli liczymy się 
jednak z możliwością dobowych, wielodobowych wyłączeń 
zasilania z sieci energetycznej, a urządzenia muszą mieć 
zapewnione zasilanie, wówczas ME muszą mieć pojemność 
20-30 kWh i wysoki poziom nienaruszalny zasobu energii. 
Te ME są doładowywane z sieci energetycznej, gdyż zwykle 
domowa instalacja PV jest za mała, żeby szybko uzupełnić 
poawaryjny spadek zasobu energii w ME.

Inny sposób zasilania awaryjnego to generatory spali-
nowe. Niektóre z nich są przystosowane do automatycznego 
uruchomienia po zaniku napięcia w sieci. Moc tych genera-
torów także musi odpowiadać mocy urządzeń przewidzianych 
do zasilania podczas awarii i wydzielenia ich do dedykowanej 
linii. Trzeba oczywiście przewidzieć odcięcie gospodarstwa 
od sieci energetycznej na czas pracy generatora.

6. Czy ME jest opłacalny? 
Instalacje PV powstałe po 01.04.2022 są rozliczane nie 

wg systemu opustów inaczej netmetering (czyli odbierania 
w „naturze” 80% prądu oddanego uprzednio do sieci), ale 
w systemie netbilling - czyli sprzedaży po cenach giełdo-
wych prądu generowanego we własnej instalacji i zakupu 
po cenach detalicznych prądu od OSD. Oczywiście w obu 
wypadkach rozliczana jest ta część wygenerowanego prądu, 
która nie była na bieżąco, w chwili wytworzenia, zużyta 
(inaczej: autokonsumowana).

W pierwszym wypadku jako „wirtualny magazyn energii” dla 
prosumenta pracował system elektroenergetyczny, który wraz 
z rosnącą mocą instalacji PV zmagał się z nadmiarem gene-
racji w słoneczne dni, głównie letnie i jej niedoborem podczas 
dni pochmurnych jesienią i zimą, gdy ekspozycja słoneczna 
była niska oraz oczywiście w nocy. Taki „wirtualny magazyn” 
pracuje dla prosumenta także miedzysezonowo! A więc 
wprowadza do sieci prąd w lecie i te 80% odbiera w zimie! 
Szczyt popołudniowy zapotrzebowania na energię, a w dużej 
mierze także poranny, nie pokrywa się ze szczytem generacji 
z PV. W Polsce brakuje mocy tzw. regulacyjnych (dzisiaj to 
głównie elektrownie szczytowo-pompowe), moce te dopiero 
powstają w postaci wielkoskalowych magazynów bateryj-
nych i elektrowni gazowych. Te przejmą regulację dobową. 
Natomiast uzupełnieniem PV na miesiące jesienno-zimowe 
będą elektrownie wiatrowe, które „łatać” będą niedobór mocy 
jesienno-zimowy (kiedy nie świeci to wieje i odwrotnie). Dzisiaj 
mocą regulacyjną są stare elektrownie węglowe, które: po 
pierwsze - ze względów na bezwładność, do tego się nie 
nadają, po drugie - prąd z nich jest bardzo drogi.

Ustawodawca, chcąc odciążyć system energetyczny od 
dobowej huśtawki mocy, wyzwolił narzędzie rynkowe, które 
powoduje, że w przypadku właścicieli instalacji rozliczanych 
w systemie netbillingu nie opłaca się im oddawać po bardzo 
niskiej cenie prądu do sieci, natomiast, aby zwiększyć auto-
konsumpcję po zainstalowaniu ME, mogą swoją produkcję 
tam zmagazynować i zużyć po południu czy wieczorem, 
podczas szczytu zapotrzebowania. Ta zmiana systemu 

rozliczania, pogłębiona dodatkowo przez obowiązkowe 
rozliczanie godzinowe prosumentów objętych netbillingiem 
od lipca 2024, spowodowała duże zainteresowanie konsu-
mentów magazynami energii.

Największą barierą rozpowszechnienia ME jest ich cena. 
Wraz z ich upowszechnieniem prognozy mówią o ich pota-
nieniu. Ponadto można skorzystać z dotacji w programie 
„Mój Prąd” do 50%, nie więcej niż 16 tys. PLN. Tym niemniej 
rachunek opłacalności biorący pod uwagę w/w aspekty prze-
prowadzić trzeba indywidualnie.

7. Jakie są inne możliwości optymalnego wykorzy-
stania prądu z PV bez inwestowania w ME?

Aby wykorzystać prąd z własnej produkcji PV można 
włączać odbiorniki o wysokiej energochłonności takie jak 
pralki, zmywarki, bojlery na ciepłą wodę, czy inne urządzenia 
grzewcze, w porze największej produkcji PV. Szereg tych 
urządzeń ma programowalny czas włączenia. Wówczas obni-
żamy ryzyko wyłączeń naszej PV z sieci na skutek wzrostu 
napięcia w sieci i równocześnie najbardziej korzystnie zuży-
wamy naszą produkcję z PV.

8. Czy można wykorzystać ME komercyjnie, 
tzn. ładować go w dzień, a oddawać do sieci energię 
w szczycie popołudniowym, gdy energia jest droższa?

Nie, nie można, gdyż jest to traktowane jako działalność 
komercyjna. Działalność związana z handlem energią jest 
koncesjonowana.

9. Czy można używać samochodu elektrycznego 
BEV jako magazynu energii?

I tak i nie.
Dlaczego „tak”. Otóż pojemność baterii samochodowych 

jest, co do rzędu, dziesięciokrotnie większa niż domowego 
ME, wynosi zwykle ponad 50 kWh. Już teraz są samochody 
wyposażone w inwerter pozwalający (przy pomocy adaptera 
nazywanego discharger’em lub zestawu rozładowującego) 
„wyciągnąć” z elektryka prąd 230 V zmienny. Producenci 
samochodów przewidują użycie tego prądu na biwakach, 
w kamperach, domkach letniskowych itp. Nic jednak nie stoi 
na przeszkodzie, aby ten zasób wykorzystać do awaryjnego 
zasilania urządzeń także w domu. Wówczas podłączamy 
go do wydzielonych urządzeń, które traktujemy jako prio-
rytetowe, a są one wydzielone do wspólnej linii zasilania. 
Oczywiście musimy zapewnić, że gdy wróci napięcie z sieci, 
nie dojdzie do zwarcia między fazą pochodzącą z samo-
chodu, a tą z sieci. Najprościej wyłączyć bezpieczniki główne.

Dlaczego „nie”. Wprawdzie możemy użyć samochodów 
niektórych marek jako awaryjnego, o dużej pojemności, 
ME. Jednak musimy niejako „ręcznie” odciąć się od sieci 
elektroenergetycznej, zejść do garażu i ustawić na panelu 
samochodu funkcję „rozładowanie”, włożyć w gniazdo łado-
wania adapter do rozładowywania, podłączyć wybrane 
urządzenia i na koniec obserwować czy może wróciło 
napięcie w sieci. ME z funkcją BackUp robi to automatycznie. 

Wydaje się, że istnieje dostateczna infrastruktura tele-
komunikacyjna, internetowa, potencjał informatyczny, aby 
w sposób zintegrowany można było wykorzystać samochody 
BEV jako magazyny energii istotne nie tylko na poziomie 
domostwa, ale nawet w wymiarze systemu energetycznego. 
Wizja oddania w zarząd części pojemności baterii BEV 
operatorowi systemowemu może być korzystna dla OSD 
i użytkownika: OSD wykorzysta, na umówionych z użytkow-
nikiem zasadach, zasób energii w szczycie zapotrzebowania, 
a naładuje baterie, gdy energii będzie w nadmiarze i będzie 



Głos Gminy Wilkowice kwiecień 2025strona 8

tania. Okrągło licząc, mamy dzisiaj w kraju około 80 tys. 
samochodów elektrycznych BEV (0,3% z ogólnej liczby około 
25 mln samochodów), każdy o pojemności baterii ponad 50 
kWh, co daje ponad 4 MWh pojemności. Tyle ma pierwszy 
wielkoskalowy magazyn bateryjny PGE w Rzepkach. A prze-
cież to dopiero początek elektryfikacji transportu! 

10. Co ze sprawami formalnymi na linii z OSD?
Każdy nowy magazyn energii, a także spalinowy gene-

rator prądu, o ile współpracuje z siecią domową, musi być 

zgłoszony do OSD. Po akceptacji wniosku, operator wydaje 
warunki przyłączenia, które określają m.in. konieczne prace 
instalacyjne oraz termin realizacji przyłączenia.

Niezależnie od rodzaju ME, jego instalacja musi być prze-
prowadzona przez wykwalifikowanych fachowców, a cała 
procedura musi zakończyć się odbiorem technicznym.

Mgr inż. Jan Kasprzyk
Absolwent Wydziału Mechaniczno-Energetycznego 

Politechniki Śląskiej, specjalność: energetyka

Dzik w mieście
Wiosenne spotkania z dzikami 

– jak się zachować i czego unikać?
W ostatnim czasie mieszkańcy coraz częściej infor-

mują o pojawianiu się dzików w pobliżu domostw, a nawet 
w centrum wsi czy na obrzeżach miasta. Jako myśliwy, 
chciałbym podzielić się kilkoma praktycznymi wskazówkami 
oraz uspokoić – obecność dzików, zwłaszcza wiosną, nie jest 
zjawiskiem nadzwyczajnym, choć wymaga od nas odpowie-
dzialnego zachowania.

Dlaczego dziki podchodzą do zabudowań?
W okresie wiosennym lochy prowadzące młode – tzw. 

pasiaki – często przemieszczają się w poszukiwaniu bezpiecz-
nych i zasobnych w pokarm miejsc. Często takim miejscem 
stają się okolice naszych posesji. Problem pojawia się, gdy 
dziki zaczynają kojarzyć teren w pobliżu domów z łatwym 
dostępem do pożywienia – kompostowników, resztek 
owoców, czy wyrzucanych nieodpowiedzialnie odpadków.

Jeśli młode dziki nauczą się, że w pobliżu ludzi można 
łatwo znaleźć jedzenie, będą wracać w te miejsca także 
w dorosłym życiu. Co więcej – to zachowanie utrwali się 
i będzie przekazywane dalej kolejnym pokoleniom. Dlatego 
najważniejszym krokiem, jaki możemy podjąć, 
jest zabezpieczenie otoczenia naszych domów – 
zamykanie kompostowników, niepozostawianie odpadków 
i reagowanie, gdy zauważymy, że sąsiedzi dokarmiają dzikie 
zwierzęta.

Gdzie przebywają dziki?
Dziki, a zwłaszcza lochy z młodymi, chętnie wybierają na 

miejsce odpoczynku i schronienia tereny porośnięte gęstą 
roślinnością – zarośla, nieużytki zielone, a także miejsca 
w pobliżu cieków wodnych. W takich miejscach mogą założyć 

tzw. barłóg, w którym odpoczywają i wychowują młode. 
Dlatego podczas spacerów – szczególnie z psem – należy 
zachować ostrożność.

Pamiętajmy – nigdy nie puszczajmy psów luzem 
w lesie ani w terenach zakrzaczonych! Nawet 
spokojny pies może wpaść na dzika i sprowokować go do 
ataku. W obronie potomstwa locha może próbować prze-
gonić intruza, a w dalszej kolejności – zaatakować człowieka.

Jak się zachować, gdy spotkamy dzika?
• Zachowaj spokój – nie krzycz, nie wykonuj gwałtow-

nych ruchów.
• Nie podchodź, nie rób zdjęć, nie próbuj dokarmiać!
• Wycofaj się powoli, stale obserwując zwierzę, ale 

unikając kontaktu wzrokowego.
• Nie zbliżaj się do lochy z młodymi – to szczególnie 

niebezpieczne.

Dziki nie są z natury agresywne wobec człowieka. Atakują 
tylko wtedy, gdy czują się zagrożone lub prowokowane. Jeśli 
już dojdzie do tzw. szarży – dzik zazwyczaj biegnie w linii 
prostej. W takiej sytuacji najlepiej zejść mu z drogi, wykorzy-
stując naturalne przeszkody terenu.

Kluczem jest rozwaga i szacunek do przyrody
Współistnienie ludzi i dzikiej przyrody jest możliwe, ale 

wymaga wzajemnego zrozumienia i odpowiedzialnych 
zachowań z naszej strony. Pamiętajmy – dzikie zwierzęta nie 
są naszymi wrogami. To my, ludzie, wkraczamy coraz śmielej 
na ich terytoria. Dlatego tym bardziej powinniśmy zachować 
ostrożność i nie dawać zwierzętom powodów do zbliżania się 
do naszych domów.

Grzegorz Siwiec

RUBRYKA SOŁECKA - WILKOWICE
Mieszkańcy (nie tylko sołectwa Wilkowice) coraz częściej 

zgłaszają obecność dzików na drogach i posesjach, wyra-
żając swoje obawy o ich zachowanie względem ludzi 
i zwierząt domowych. Zgłoszenia te są przekazywane odpo-
wiednim służbom i organom, ponieważ władze gmin nie są 
w stanie rozwiązać tego problemu samodzielnie.

Poprosiliśmy o komentarz osoby, które znają zachowania 
dzikich zwierząt najlepiej - Zarząd Okręgowy w Bielsku-Białej 
Polskiego Związku Łowieckiego. Poniżej publikujemy przy-
gotowany przez pana Grzegorza Siwca artykuł zawierający 
wyjaśnienia i cenne rady.   

Zdjęcia zrobione z bezpiecznej odległości przez Mieszkankę Wilkowic
Rada Sołecka Wilkowic
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Podczas Mistrzostw Polski Full Contact w Kołobrzegu 
14-16.03.2025 r. Wojciech Bisztyga, trenujący w Bystrej, 
wywalczył złoty medal i tytuł Mistrza Polski kategorii junior 
młodszy - 63,5kg. Wojtek startował w najliczniej obsadzonej 
kategorii wagowej. Pierwszą walkę wygrał przez KO w pierw-
szej rundzie. Drugą walkę przez KO w drugiej rundzie. Trzecią 
walkę przez KO w pierwszej rundzie. Półfinał zwyciężył na 
punkty, a w finale przeciwnik oddał walkę walkowerem. 

Ten świetny wynik został doceniony przez trenera Kadry 
Narodowej, który wybrał Wojtka najlepszym zawodnikiem 
Mistrzostw wśród juniorów młodszych i powołał go do kadry. 

 Jest to historyczny sukces, ponieważ Wojtek został pierw-
szym wychowankiem Beskid Dragon Bystra, który sięgnął po 
złoto w formule Full Contact na Mistrzostwach Polski. 

 Szymon Salachna / Zdjęcia: Beskid Dragon

Mistrz Polski 
w kickboxingu

MAJ 2025
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ilość miejsc ograniczona, obowiązują  zapisy - tel. 532 667 855!

16:00-17:30 Warsztat – Naturalne, ekologiczne środki na podstawowe dolegliwości, 
  czyli jak samemu sobie pomóc - Część 4 - dla dorosłych / Ekościeżki 
   
16:00-17:30 Wykład – Jak zadbać o swoje ciało by było piękne i się uzdrawiało
  - Część 3 - dla dorosłych / Elżbieta Łochyńska i Monika Ołownia

16:00-17:30 Warsztat – Świat pod mikroskopem - Część 3 - dla dzieci / Małgorzata Dunat 
18:00-19:30 Wykład – Poznajemy życie pszczół (zajęcia 11) - dla dorosłych / Teresa Łaciak

16:00-17:30  Wykład – Przyczyny wyczerpania i regeneracja - dla dorosłych / Anna Siuda

16:00-17:30  Warsztat – Joga śmiechu - dla dorosłych / Sylwia Mirkowska

16:00-17:30 Warsztat – Historia olejków eterycznych – odświeżający
  płyn do ciała w piance - dla dorosłych / Katarzyna Gruisen

16:00-18:00 Warsztat – Kwiaty, łąki, kapliczki – maj w malarstwie 
  na szkle - dla dzieci i dorosłych / Zbigniew Micherdziński

16:00-17:30 Warsztat – Kobieto! Znaj swoją wartość. 
  Stand up - dla dorosłych / dr Henryka Radziejowska-Semków

Sport
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Podziękowania należą się także władzom Gminy Wilkowice, 
które od lat wspierają Klub udostępniając m.in. sprzęt i obiekty.” 
- komentuje radny Gminy Wilkowice Paweł Handzlik.

W tym roku przed organizatorami Pucharu Polski Juniorów 
Młodszych w skokach na trampolinie, ścieżce i pmt stało 
niezwykle trudne zadanie. Podążanie za zmianami w sporcie 
i ciągłe podnoszenie poziomu organizacji zawodów wymagało 
takiego układu sali, aby możliwe było wyraźne wyodręb-
nienie dwóch stref - rozgrzewkowej i startowej. Wiązało się to 
z koniecznością przygotowania jeszcze większej niż zazwy-
czaj ilości sprzętu i ustawienia 4 trampolin z asekuracjami, 
podwójnej mini-trampoliny z rozbiegiem i zeskokiem, ścieżki 
akrobatycznej na całej długości hali, telewizorów z wyni-
kami, podium oraz stanowisk dla 22 sędziów, w tym dla 8 na 
podwyższeniu. 

5 kwietnia w Wilkowicach odbyły się zawody Pucharu 
Polski Juniorów Młodszych w skokach na trampolinie, 
ścieżce i podwójnej mini-trampolinie. Organizatorzy: UKS 
Alfa Wilkowice i GOSiR w Wilkowicach, mają już spore 
doświadczenie w organizacji turniejów i Mistrzostw Polski 
w tych dyscyplinach, dlatego Polski Związek Gimnastyczny 
to właśnie Wilkowicom powierzył w tym roku organizację tych 
zawodów. 

“To dla nas ogromne wyróżnienie i dowód na to, że 
Wilkowice są ważnym punktem na sportowej mapie Polski.” - 
mówi Radna Gminy Wilkowice Katarzyna Pilarz.

Zawody oficjalnie otworzył, w imieniu Marszałka 
Wojciecha Saługi, Rafał Ryplewicz - Radny Sejmiku 
Województwa Śląskiego. Polski Związek Gimnastyczny 
reprezentowali: Wiceprezes PZG Marek Starczyński oraz 
wiceprzewodniczący sekcji trampoliny PZG i Prezes UKS 
Alfa Wilkowice - Janusz Kruk, który jednocześnie był orga-
nizatorem i sędzią głównym zawodów. Obecni byli również: 
Dyrektor COS w Szczyrku Tomasz Laszczak, Dyrektor 
GOSiR w Wilkowicach Marek Kubica oraz Dyrektor Szkoły 
Podstawowej Nr 1 w Wilkowicach, przy której działa UKS Alfa 
Wilkowice - Andrzej Pobożny. W uroczystości uczestniczyła 
Przewodnicząca Rady Gminy Wilkowice Alina Macher wraz 
z radnymi: Przewodniczącą Komisji Sportu, Zdrowia i Spraw 
Społecznych Katarzyną Pilarz, Przewodniczącym Komisji 
Oświaty i Kultury Jackiem Chowańcem oraz Antonim Kuflem, 
Piotrem Pieleszem i Pawłem Handzlikiem, który włożył 
mnóstwo pracy w organizację tych zawodów.

“Każde zawody, szczególnie rangi ogólnopolskiej czy 
międzynarodowej, to dla Klubu wyzwanie nie tylko spor-
towe, ale i organizacyjne. Przygotowania rozpoczynają się 
wiele tygodni wcześniej i trwają do ostatnich minut. Sukces 
nie byłby możliwy gdyby nie bezinteresowne zaangażowanie 
wielu osób: rodziców zawodników, przyjaciół i sympatyków 
Klubu. Od pomocy w transporcie i ustawianiu sprzętu, 
poprzez obowiązki administracyjne i wsparcie materiałami 
promocyjnymi, na bufecie skończywszy. To oni sprawiają, że 
takie przedsięwzięcie jest w ogóle wykonalne! 

Trampolinowy triumf 
– Puchar Polski 
w Wilkowicach
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“Nowy system, wymagający więcej sprzętu i więcej pracy, 
sprawdził się bardzo dobrze, a za organizację zawodów 
usłyszeliśmy od uczestników mnóstwo gratulacji. Również 
występy naszych zawodników przeszły moje najśmielsze 
oczekiwania, ponieważ wszyscy wykonali swoje układy 
na najwyższym poziomie i wszyscy, 3 dziewczynki i dwóch 
chłopców, zakwalifikowali się do udziału w olimpiadzie.” - 
podsumowuje Puchar Polski w Wilkowicach sędzia główny, 
organizator i trener UKS Alfa - Janusz Kruk

Do trenerów i trenerek kierujemy podziękowania i gratu-
lacje za doskonałe przygotowanie zawodników, a uczestnikom 
i kibicom - za stworzenie wspaniałej sportowej atmosfery. 
Za pomoc w organizacji zawodów dziękujemy sponsorom: 
Bannerstop, FappTrans, MBL Transport, Waterpoint, 
Piekarnia Ekologiczna Chlebio, Piekarnia u Adama, a także 
Gminie Wilkowice wraz z Referatem Służb Technicznych oraz 
Gminnemu Ośrodkowi Sportu i Rekreacji w Wilkowicach.

Zawody nie mogłyby się jednak odbyć, gdyby nie ogromny 
wkład bezinteresownej pracy i zaangażowanie rodziców, za 
które składamy serdeczne podziękowania. 

“Raz jeszcze udowodniliśmy, że sport to nie tylko rywali-
zacja, ale przede wszystkim wspólnota, pasja i integracja.” 
- mówi radna Gminy Wilkowice Katarzyna Pilarz.

Jednym z priorytetów, jakie stawia sobie UKS Alfa 
Wilkowice, jest popularyzacja sportu wśród dzieci i młodzieży, 
z nastawieniem głównie na gimnastykę, która jest dosko-
nałą bazą do uprawiania każdej innej dyscypliny i doskonale 
rozwija wiele niezbędnych umiejętności. Organizacja 
zawodów jest bardzo ważnym elementem w tym działaniu 
i jak widać - przynosi efekty. Do Wilkowic przyjeżdża coraz 
więcej zawodników, coraz więcej klubów, a o skokach na 
trampolinie mówi się coraz głośniej. 

Nie sposób nie wspomnieć 
również o najważniejszej 
kwalifikacji, jaką uzyskał 3 
kwietnia br. zawodnik UKS 
Alfa Wilkowice Filip 
Procner. Podczas 4. Aere 
Cup Trampoline we włoskim 

Riccione, zdobył brązowy 
medal, uzyskując jedno-

cześnie kwalifikacje do startu 
w Mistrzostwach Świata Juniorów!

Już teraz zapraszamy 
Państwa na kolejne 
zawody w skokach 
na trampolinie, które 
odbędą się na hali 
GOSiR w Wilkowicach 
24 maja br. Będzie to tym 
razem turniej międzyna-
rodowy - Beskidy Cup 
2025!

Ela Fabirkiewicz

Uczniowski Klub Sportowy Alfa Wilkowice, który podjął się 
tego zadania, na co dzień trenuje w Szkole Podstawowej nr 1 
w Wilkowicach, zawody natomiast odbywały się na gościnnej 
hali Gminnego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Wilkowicach, 
która po raz kolejny sprostała wysokim wymaganiom orga-
nizacyjnym.

Przyjechało 213 zawodników z 35 klubów z całej Polski, 
z trenerami i osobami towarzyszącymi, a trybuny wypełniły 
się kibicami. Było na co popatrzeć i emocji nie brakowało. 
Dzieci i młodzież w dwóch kategoriach wiekowych: 9-10 lat 
(klasa młodzieżowa) i 11-12 (klasa III), startowała w trzech 
konkurencjach indywidualnych: skokach na trampolinie, 
skokach na pmt i skokach na ścieżce. Wielu zawodników 
startowało w dwóch konkurencjach. Układy akrobatyczne, 
które licencjonowani zawodnicy już w tym wieku potrafią 
wykonać, budzą podziw i niedowierzanie. Układ obowiąz-
kowy dla zawodników klasy III na trampolinie składa się z 10 
różnych elementów, w tym aż z 8 salt!

Puchar Polski w Wilkowicach był jednocześnie ostatnimi 
zawodami, na których można było uzyskać kwalifikację do 
startu w tegorocznej Ogólnopolskiej Olimpiadzie Młodzieży, 
w której bierze udział tylko 20 najlepszych zawodników 
w danej kategorii wiekowej, więc rywalizacja była zacięta.

O kwalifikację walczyło również pięciu zawodników UKS 
Alfa Wilkowice. Jagoda Łaciak, Agata Nikiel i Jakub Góra 
już na poprzednich zawodach uzyskali wyniki, które zapew-
niały im udział w olimpiadzie. Pozostała dwójka: Aliaksandra 
Nazdryna-Platnickaya i Tymoteusz Pawlusiak 5 kwietnia mieli 
ostatnią szansę. Nie poddali się i wykonali swoje układy na 
tyle dobrze, że również zakwalifikowali się do startu w olim-
piadzie. Plan został więc wykonany w 100% i cała piątka 
znalazła się w finałowej 20 najlepszych polskich zawodników 
w klasie młodzieżowej i trzeciej! Klub osiąga coraz większe 
sukcesy, na Ogólnopolskiej Olimpiadzie Młodzieży star-
tował już nie raz, ale nigdy 
tak licznie! 

Zdjęcia z Pucharu Polski w Wilkowicach: Magdalena Jagodzińska @fotomag.ja
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Możemy mówić o ponad dwudziestoletnim polskim doświad-
czeniu w zakresie upowszechniania wiedzy o szkodliwych 
konsekwencjach spożywania alkoholu przez kobiety w czasie 
ciąży. W tym czasie prowadzono szereg szkoleń i publiko-
wano materiały edukacyjne. Swoistym „krokiem milowym” była 
kampania edukacyjna zainicjowana przez Państwową Agencję 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych (PARPA) prowa-
dzona przez szereg lat pod nazwą „Ciąża bez alkoholu”. Dzięki 
tej inicjatywie wiele samorządów lokalnych podjęło systema-
tyczne działania w zakresie ograniczania spożywania alkoholu 
przez kobiety w czasie ciąży, jak i w zakresie pomocy dzie-
ciom z FASD, wpisując je na stałe do gminnych programów 
profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych. W ciągu 
20 lat powstało też kilka ośrodków diagnostyczno-pomoco-
wych dla dzieci z FASD i ich rodzin. W 2018 roku z inicjatywy 
PARPA rozpoczęto prace nad przygotowaniem polskich 
zaleceń diagnostycznych w zakresie FASD, do opracowania 
których zaproszono przedstawicieli wszystkich kluczowych 
ośrodków FASD w Polsce. Proces prac zakończono w 2020 
roku wydaniem publikacji „Rozpoznawanie spektrum płodo-
wych zaburzeń alkoholowych. Zalecenia opracowane przez 
interdyscyplinarny zespół polskich ekspertów” (Medycyna 
Praktyczna, 2020).

W ramach polskich standardów diagnostycznych zalecane 
jest stosowanie określenia FASD, obejmującego spektrum 
objawów, czyli wszystkie cechy obserwowane u osób po 
prenatalnej ekspozycji na alkohol. Diagnoza FASD opiera się 
na stwierdzeniu:
• prenatalnej ekspozycji na działanie alkoholu,
• ograniczenia wzrastania pre- i postnatalnego,
• kluczowych cech dysmorficznych twarzy,
• zaburzeń neurorozwojowych.

W ramach FASD, zgodnie z przyjętymi w Polsce stan-
dardami, wyróżnia się: 

- płodowy zespół alkoholowy – FAS. 
Jest to kategoria diagnostyczna oznaczona w klasyfikacji 

ICD-10 kodem Q86.0. Do rozpoznania FAS konieczne jest 
występowanie wszystkich poniższych cech:
A) dysmorfie twarzy: krótkie szpary powiekowe, wąska górna 
warga oraz spłycona rynienka podnosowa,
B) prenatalny i/lub postnatalny niedobór wzrostu/masy ciała,
C) zaburzenia neurorozwojowe: deficyt w zakresie co najmniej 
trzech obszarów poznawczych, a w przypadku stwierdzenia 
objawów neurologicznych – w zakresie co najmniej dwóch 
obszarów poznawczych oraz nieprawidłowości w zakresie co 
najmniej trzech obszarów ze sfery emocjonalno-społecznej, 
zaburzeń adaptacyjnych lub objawów psychopatologicznych 
oraz znaczący wpływ ww. nieprawidłowości na codzienne 
życiowe czynności i funkcjonowanie szkolne, przedszkolne 
lub zawodowe,
D) Potwierdzona lub niepotwierdzona ekspozycja na alkohol 
w okresie prenatalnym, zgodnie z zaleceniami dotyczącymi 
rozpoznania prenatalnej ekspozycji na alkohol.

- zaburzenia neurorozwojowe związane z prenatalną 
ekspozycją na alkohol − ND-PAE (ang. Neuro-developmental 
Disorders Associated with Prenatal Alcohol Exposure). 

Jest to kategoria diagnostyczna oznaczona w klasyfikacji 
ICD-10 kodem G96.8. Do rozpoznania ND-PAE wymagana 
jest obecność dwóch cech:
A) zaburzenia neurorozwojowe (jak wyżej),
B) potwierdzona prenatalna ekspozycja na alkohol, zgodnie 
z zaleceniami dotyczącymi rozpoznania prenatalnej ekspo-
zycji na alkohol.

- grupę ryzyka FASD. 
Do grupy tej zalicza się osoby w trakcie wymagającego 

uzupełnień procesu diagnostycznego. Jest to kategoria niedia-
gnostyczna, którą zaleca się wyróżnić w przypadku dzieci 
po potwierdzonej prenatalnej ekspozycji na alkohol, które są 
w trakcie procesu diagnostycznego lub u których przeprowa-
dzenie pełnej diagnozy neuropsychologicznej nie jest możliwe 
oraz w przypadku dzieci z trzema cechami dysmorficznymi 
twarzy i/lub zbyt małym obwodem głowy, z nieudokumento-
waną ekspozycją na alkohol i/lub u których przeprowadzenie 
pełnej diagnozy neuropsychologicznej nie jest możliwe.

Niezwykle ważnym kryterium związanym z procesem 
stawiania diagnozy w obszarze FASD jest przyjęcie 
w polskich standardach założenia, że proces diagnozy 
FASD wymaga interdyscyplinarnej pracy zespołowej różnych 
specjalistów. Przede wszystkim powinna być ona dokony-
wana we współpracy lekarza (ocena medyczna) i psychologa/
neuropsychologa (ocena neurorozwojowa). W zależności od 
problemów zdrowotnych dziecka i potrzeb zespół ten może 
być poszerzany o innych specjalistów, jak np. logopedę, 
fizjoterapeutę, genetyka. Zgodnie z zaleceniami, na etapie 
diagnozy istotne jest również przeprowadzenie procesu 
diagnozy różnicowej, której celem jest wykluczenie innych 
niż prenatalna ekspozycja na alkohol przyczyn zaburzeń 
neurorozwojowych dziecka oraz diagnozy funkcjonalnej. 
Proces diagnozy powinien być zatem zakończony wydaniem 
konkretnych zaleceń do pracy z dzieckiem. 

(Źródło: Rozpoznawanie spektrum płodowych zaburzeń 
alkoholowych. Zalecenia opracowane przez interdyscypli-
narny zespół polskich ekspertów. Medycyna praktyczna, 
Wydanie Specjalne, 1/2020)

Jolanta Terlikowska, Dyrektor Programowa Instytutu Nowej 
Kultury, profilaktyk, specjalista ds. profilaktyki FASD

Tekst powstał w ramach bezpłatnej ogólnopolskiej 
kampanii edukacyjnej „Ciąża bez alkoholu – profilaktyka 
FASD” realizowanej w 2025 r. przez Fundację Instytut Nowej 
Kultury, www.instytutnowejkultury.pl

Zdrowie i bezpieczeństwo
Standardy diagnostyczne w zakresie FASD
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Od 1 kwietnia zespół ratowników Bielskiego Pogotowia 
Ratunkowego stacjonuje w nowym miejscu – w budynku 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Bystrej. To ważna zmiana dla 
mieszkańców naszej gminy, bo nowa lokalizacja ma poprawić 
dostępność pomocy medycznej na terenie Wilkowic, Bystrej 
i Mesznej. Po wrześniowej powodzi, która zalała dotych-
czasową siedzibę pogotowia w Wilkowicach, pojawiła się 
potrzeba znalezienia nowej bazy. Tymczasowo karetka 
została przeniesiona do Szczyrku, jednak stamtąd dojazd do 
pacjentów z naszej gminy był często mniej efektywny.

Nowa lokalizacja w Bystrej została wybrana nieprzypad-
kowo – budynek OSP dysponuje ogrzewanymi garażami, 
odpowiednim zapleczem lokalowym oraz windą, co czyni 
go technicznie przygotowanym do pełnienia funkcji tymcza-
sowej bazy dla pogotowia. Zmiana ta ma jednak charakter 
przejściowy. Władze gminy planują budowę nowej, stacjo-
narnej siedziby Bielskiego Pogotowia Ratunkowego na 
terenie Wilkowic. Trwają już rozmowy z przedstawicielami 
władz powiatowych i dyrekcją pogotowia w sprawie lokalizacji 
i funkcji przyszłego obiektu. W planach jest, aby budynek nie 
tylko służył jako baza zespołu ratownictwa medycznego, ale 
pełnił też rolę centrum zarządzania kryzysowego oraz maga-
zynu sprzętu, który mógłby być wykorzystywany w skali całego 
powiatu. Realizacja tej inwestycji będzie jednak uzależniona od 
dostępności środków rządowych. Gmina liczy na pozyskanie 
funduszy dedykowanych takim celom, co pozwoli określić, jakie 
rozwiązania będą możliwe do wdrożenia i w jakim zakresie.

Współpraca między służbami ratunkowymi a lokalnymi 
strażakami przebiega wzorowo. Ochotnicza Straż Pożarna 
w Bystrej oficjalnie przywitała ratowników, podkreślając, jak 
ważna jest współpraca na rzecz bezpieczeństwa miesz-
kańców gminy. 

Druhowie przekazali wiadomość o dołączeniu pogotowia 
do ich obiektu, wyrażając nadzieję, że nowa lokalizacja przy-
czyni się do jeszcze lepszej organizacji wspólnych działań. 
Z kolei ratownicy wyrazili wdzięczność za gościnność oraz 
zaznaczyli, że współpraca z jednostką OSP Bystra może 
przyczynić się do sprawniejszego reagowania w sytuacjach 
nagłych. Wspólne działania obu formacji mają ogromne 
znaczenie dla zapewnienia bezpieczeństwa mieszkańcom 
regionu – od codziennych interwencji po działania w sytu-
acjach kryzysowych.

UGW / Zdjęcie OSP Bystra

Karetka pogotowia w budynku OSP w Bystrej

Inicjatywa realizowana w Bystrej
z Funduszy Europejskich dla Śląskiego 2021-2027
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Oświata

Uroczystego otwarcia imprezy dokonał Zastępca Wójta 
Sławomir Filapek. Przybyłych licznie gości przywitał dyrektor 
Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Mesznej pan Jakub  
Klimczyński, a następnie zaprosił na prelekcję „Eko zawody 
dla młodych - jak pasja do ekologii może się stać Twoim 
zawodem?” Inspirujący wykład poprowadził prezes EKO- 
WTÓR pan Kazimierz Jakubiec. 

Do bielskich wystawców, którzy w profesjonalny sposób 
zachęcali do aplikowania do swoich szkół, należeli: 
• II Liceum Ogólnokształcące im. Adam Asnyka, III Liceum 

Ogólnokształcące w ZSO im. Stefana Żeromskiego, 
• IV Liceum Ogólnokształcące im. Komisji Edukacji 

Narodowej, 
• VI Liceum Ogólnokształcące w ZSO im. Armii Krajowej, 
• VIII Liceum Ogólnokształcące w ZSMiO im. Hanny 

Chrzanowskiej, 
• Zespół Szkół Centrum Kształcenia Rolniczego, 
• Zespół Szkół Elektronicznych, Elektrycznych 

i Mechanicznych, 
• Bielska Szkoła Przemysłowa, 
• Zespół Szkół Technicznych i Handlowych, 
• Zespół Szkół Samochodowych i Ogólnokształcących, 
• Zespół Szkół Ekonomicznych, 
• Zespół Szkół Gastronomicznych, 
• Branżowa Szkoła I Stopnia nr 4, 

• Zespół Szkół im. Juliana Tuwima, 
• Liceum Ogólnokształcące Zgromadzenia Córek Bożej 

Miłości, 
• Dwujęzyczne Liceum Ogólnokształcące im. Władysława 

Kopalińskiego, 
• Liceum Ogólnokształcące KTK, 
• Zakład Doskonalenia Zawodowego Bielsko-Biała, 
• Centrum Edukacja, 
• Prywatne Technikum Informatyczne, 
• Szkoła Kadetów,
• Technikum TEB Edukacja, 
• Ośrodek Edukacji Sokrates, 
• Liceum Ogólnokształcące Towarzystwa Szkolnego im. 

Mikołaja Reja, 
• Liceum Ogólnokształcące Bielskiej Szkoły Menedżerów, 
• Waldorfskie Liceum Ogólnokształcące, 
• Państwowe Liceum Sztuk Plastycznych, 
• Liceum Ogólnokształcące Cogito. 

Przyciągającym uwagę oraz bardzo duże zainteresowanie 
odwiedzających elementem programu był zawodowy escape 
room. II Targi Edukacyne Meszna 2025 można zaliczyć do 
bardzo udanych. Dziękujemy wszystkim wystawcom, odwie-
dzającym oraz sponsorom i do zobaczenia za rok!

Zespół promujący placówkę
Zdjęcia z archiwum ZSP w Mesznej

II Targi Edukacyjne ZAPLANUJ SWOJĄ 
PRZYSZŁOŚĆ - Meszna 2025

21 marca 2025 roku w Szkole Podstawowej im. bł. Jana Pawła II w Mesznej odbyły się II Targi Edukacyjne ZAPLANUJ 
SWOJĄ PRZYSZŁOŚĆ Meszna 2025. Honorowy patronat nad wydarzeniem objął Wójt Gminy Wilkowice Maciej Mrówka. 
Celem targów było zapoznanie młodzieży klas siódmych i ósmych naszej gminy oraz szkół ościennych z ofertą programową 
bielskich szkół ponadpodstawowych.
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Pierwsze dni wiosny to czas, kiedy natura 
budzi się do życia, a wraz z nią nasza 
chęć do zmian, świeżości i nowych 
początków. W tym okresie, 
pełnym kolorów i nadziei, 
obchodzimy także Dzień 
Kolorowej Skarpetki, który 
ma na celu promowanie 
akceptacji różnorodności 
i otwartości na innych. 21 
marca nasze przedszkole po 
raz kolejny przyłączyło się do 
akcji #SkarpetkoweWyzwanie. 
Tego dnia dzieci przyszły do przed-
szkola w zabawnych, kolorowych 
skarpetkach – każda para była inna, a każda 
skarpetka miała swój wyjątkowy charakter. Dzięki tej niety-
powej inicjatywie dzieci miały szansę wyrazić siebie, poznać 
wartość różnorodności, a także zrozumieć, jak ważne jest 
akceptowanie innych takimi, jakimi są. W końcu, każda para 
skarpetek, choć wygląda inaczej, ma swoje miejsce i rolę, 
a razem tworzą spójną całość codziennego życia.

Zaledwie kilka dni później, 2 kwietnia, obchodziliśmy 
Światowy Dzień Świadomości Autyzmu. W tym dniu dzieci 
oraz pracownicy przedszkola ubrali się na niebiesko, wyra-
żając w ten sposób solidarność z osobami ze spektrum 
autyzmu oraz ich rodzinami. Celem akcji było podnoszenie 

Marzec w przedszkolu upłynął pod znakiem radości, 
kreatywności oraz wartości wychowawczych. Dzieci aktywnie 
uczestniczyły w licznych wydarzeniach, które nie tylko uroz-
maiciły codzienność, ale również miały wymiar edukacyjny 
i społeczny.

Z okazji Pierwszego Dnia Wiosny zorganizowano barwny 
pochód ulicami Wilkowic. Przedszkolaki, przy akompania-
mencie wiosennych melodii, z radością niosły tradycyjny 
gaik-maik, symbolizujący nadejście nowej pory roku. 
Wydarzenie to miało na celu podkreślenie piękna tradycji 
ludowych oraz radości z budzącej się do życia przyrody.

W marcu nie zapomniano także o Światowym Dniu 
Zespołu Downa. Tego dnia dzieci założyły kolorowe skarpetki 
nie do pary, wyrażając w ten sposób solidarność, akceptację 
i zrozumienie dla osób z zespołem Downa. Gest ten stał się 
symbolem tolerancji i otwartości na różnorodność.

Obchodzony był również Międzynarodowy Dzień Teatru. 
Przedszkole odwiedziła pani Krystyna Popławska, która 
wprowadziła najmłodszych w magiczny świat sztuki, prezen-
tując wzruszającą opowieść pt. „Szczęśliwy książę”. Dzieci 
z zainteresowaniem śledziły losy bohaterów, ucząc się przy 
tym empatii i wartości niesienia pomocy innym.

Nie zabrakło również spotkania o charakterze profilak-
tycznym. Przedszkole odwiedziła aspirant Ilona Michalczyk 
z Komendy Miejskiej Policji w Bielsku-Białej, która przypo-
mniała najmłodszym podstawowe zasady bezpieczeństwa 
– zarówno w ruchu drogowym, jak i w codziennych sytuacjach.

Na zakończenie miesiąca przedszkolaki wzięły udział 

Na niebiesko i w kolorowych skarpetkach
świadomości społecznej i propagowanie 

wiedzy na temat autyzmu, a także 
rozwijanie u dzieci wrażliwości, 

empatii i szacunku wobec innych 
osób. 

Podczas zajęć przedszko-
laki miały okazję dowiedzieć 
się, z jakimi wyzwaniami 
na co dzień zmagają się 

osoby ze spektrum autyzmu 
oraz jak możemy sprawić, by 

czuły się bezpieczniej i lepiej 
w społeczeństwie. Światowy Dzień 

Świadomości Autyzmu to dosko-
nała okazja, by okazać naszą życzliwość, 

otwartość i tolerancję wobec drugiego człowieka. 
Wspólnie możemy zwiększyć społeczną integrację osób 
z autyzmem, wspierać je w dążeniu do samodzielności oraz 
przełamywać izolację i krzywdzące stereotypy.

Te trzy wydarzenia – wiosna, Dzień Kolorowej Skarpetki 
i Dzień Świadomości Autyzmu – choć różne, mają wspólny 
cel: przypominają nam, jak ważna jest akceptacja, zrozu-
mienie i wspólnota. Wiosna to symbol odnowy, a zarówno 
Kolorowa Skarpetka, jak i Dzień Autyzmu, to zaproszenie do 
doceniania i wspierania osób, które wnoszą unikalność do 
naszego świata.

Zespół Promujący Przedszkole w Mesznej
Zdjęcie  z archiwum Przedszkola

Wiosna pełna radości i wartości – marcowe wydarzenia 
w Przedszkolu Publicznym w Wilkowicach

w wiosennych pracach ogrodniczych. Sadzenie cebulek 
i kwiatów pozwoliło dzieciom nie tylko poczuć wiosnę, ale 
także rozwijało ich wrażliwość na piękno przyrody oraz odpo-
wiedzialność za otaczające środowisko.

Marzec w przedszkolu był miesiącem pełnym wartościo-
wych doświadczeń, które pozostaną w pamięci dzieci.

mgr Paulina Czekierda
Zdjęcia i grafika: Przedszkole w Wilkowicach
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Marzec upłynął nam na uczestniczeniu w wielu kultu-
ralnych i sportowych wydarzeniach. Wypatrując wiosny 
odwiedzaliśmy ciekawe miejsca, ćwiczyliśmy nasze ciała 
i umysły, aby w dobrej kondycji, tradycyjnie powitać nową 
porę roku. Początkiem marca grupa najstarsza odwiedziła 
Bibliotekę – Filię w Bystrej, gdzie dzieci poznały m.in. twór-
czość polskiego poety Jana Brzechwy. Bardzo dziękujemy za 
bardzo interesujące zajęcia, z których dzieci zawsze wracają 
z uśmiechem. Najmłodsze grupy  miały okazję wybrać się  do 
Bielskiego Domu Kultury na spektakl „Szewczyk Dratewka”. 
Przedstawienie łączyło w sobie śpiew, taniec oraz efekty 
multimedialne. Opowiadało o bezinteresownym niesieniu 
pomocy oraz dbaniu o przyrodę, która odwdzięcza się, gdy 
żyjemy z nią w zgodzie i harmonii. 

Przedszkolaki, które od września rozpoczną swoją naukę 
w klasie I zostały zaproszone do Szkoły Podstawowej nr 1 im. 
Synów Pułku w Bystrej  oraz do Szkoły Podstawowej Nr 2 im. 
Juliana Fałata z Oddziałami Sportowymi w Bystrej. Przyszli 
uczniowie mieli okazję zwiedzić szkoły, zobaczyć jak wyglą-
dają zajęcia i uczestniczyć w nich oraz przygotowanych przez 
obie placówki atrakcjach. Dziękujemy Dyrekcji i pracownikom 
obu szkół za zabawę, poczęstunek i możliwość poznania 
nowego środowiska. Świętując Dzień Mózgu i Św. Patryka 
nauczycielki języka angielskiego zorganizowały między-
grupową Olimpiadę Języka Angielskiego - „Zielono nam...".  
Zapoznając przedszkolaki z kulturą irlandzką ćwiczyliśmy 
nasze umysły poprzez zabawy, doświadczenia i trening 
funkcji poznawczych w języku angielskim. Nauka języka 
obcego korzystnie wpływa na mózg, rozwijając pamięć, 
kreatywność, zdolność koncentracji i inne funkcje poznawcze 
oraz opóźniając procesy starzenia. A to wszystko korzystnie 
wpływa na nasze samopoczucie i dobry nastrój, szczególnie 
wiosną. 

21 marca przedszkolaki, jak co roku, witały wiosnę śpie-
wając, grając na instrumentach i recytując wiersze nad 
rzeką Białką w Parku J. Fałata. Tradycyjnie wszystkie grupy 
przygotowały gaik-maik oraz Marzannę, jednak w trosce 
o środowisko i kształtując wychowanie proekologiczne nie 
wrzuciliśmy jej do rzeki. Wszystkie wiosenne symbole ludowe 
ozdobiły taras przed przedszkolem.

Zakończyła się również rekrutacja do naszego przed-
szkola. Gratulujemy dzieciom, które zostały przyjęte 
i serdecznie zapraszamy wraz z rodzicami na Dzień Otwarty, 
który odbędzie się 23.05.2025r. (piątek). Dzieci przy okazji 
zapoznawania się z placówką będą mogły wziąć udział w zaję-
ciach, zabawach i przygotowanych atrakcjach. Natomiast 
29 maja (o ile pogoda pozwoli) zapraszamy na Piknik 
Rodzinny z okazji Dnia Dziecka, Mamy, Taty. W programie: 
występy dzieci, warsztaty tenisa z instruktorką, gry sportowe 
z trenerami, animacje z Panią Magdą, strefa gastronomiczna 
i inne atrakcje. Zapraszamy!

Zespół promocji przedszkola
Zdjęcie z archiwum Przedszkola Publicznego w Bystrej

Wiosna pełna kultury i sportu
w Przedszkolu Publicznym w Bystrej

KGW poleca
Przygotowanie: 

Brokuła podzielić na różyczki 
i ugotować al dente w osolonej 
wodzie. Jajka ugotować na twardo 
i pokroić na łódeczki. Pomidorki 
pokroić na połówki. 

Można podawać na różne 
sposoby: albo wymieszać wszystkie 
składniki razem z sosem albo ułożyć 
je w szklanym naczyniu i polać. 
Można też poukładać na płaskiej 
powierzchni, polać sosem i uzupełnić 
np. serami i wędliną – taka przy-
stawka będzie idealna na majówkę.

Smacznego życzy KGW Bystra

Składniki:
• 1 brokuł
• 150 g pomidorków 

koktajlowych
• 3 jajka

Sos:
• 3 łyżki jogurtu 

naturalnego
• 3 łyżki majonezu
• ząbek czosnku
• sól i pieprz do smaku

Sałatkę
na majówkę
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Kultura
„Beskidy w kadrze zatrzymane”

Gminny Ośrodek Kultury „Promyk” po raz kolejny jest 
współorganizatorem konkursu fotograficznego „Beskidy 
w kadrze zatrzymane”. 

Udział w konkursie mogą wziąć wszyscy miłośnicy foto-
grafii, a termin składania prac upływa 5 września. Finał 
konkursu odbędzie się 25 września w GOK „Promyk”, gdzie 
zostaną ogłoszone wyniki, a także rozdane nagrody. To także 
w Bystrej odbędzie się wernisaż i wystawa prac konkurso-
wych.

Szczegółowe informacje na temat konkursu dostępne 
są na naszej stronie internetowej w zakładce „regulaminy”. 
Zapraszamy do udziału i uchwycenia piękna Beskidów!

Tydzień Tańca tuż, tuż!

Wielkie święto tańca już po raz siódmy zagości 
w „Promyku”! TikTokTrend - to przewodni temat tegorocznej 
edycji - już nie możemy się doczekać i … zapraszamy do 
udziału! O szczegółach będziemy informować niebawem, 
jednak najważniejsza informacja - w tym roku wydarzenie 
odbędzie się w dniach 23-29 czerwca. Już teraz w serwisie 
biletyna.pl możecie kupować bilety na wielką taneczną galę, 
która 24 czerwca odbędzie się w sali koncertowej Bielskiego 
Centrum Kultury im. Marii Koterbskiej.

GOK „Promyk”

Koncertowo zamykamy sezon artystyczny

Zapraszamy, by w piątek 23 maja zarezerwować sobie 
popołudnie i zajrzeć do „Promyka”, bowiem właśnie wtedy 
w iście koncertowy sposób zakończymy powoli dobiegający 
końca sezon artystyczny 2024/2025. W programie zaplano-
wano m.in.: instrumentalne występy grup młodych adeptów 
gry na pianinie i gitarze oraz – tradycyjnie już – spektakl 
w wykonaniu nagrodzonej niedawno podczas powiatowego 
przeglądu „SAGA” grupy teatralnej „Promyczek”. Tuż po 
koncercie, który zaplanowano na godz. 17:00 zapraszamy do 
sali wystawowej na parterze, gdzie o godz. 19:00 odbędzie 
się wernisaż wystawy prac podopiecznych Doroty Koperskiej, 
prowadzącej w GOK-u zajęcia z fotografii oraz rysunku 
i malarstwa. Dodatkową atrakcją będzie również wystawa 
prac rysunku w stylu mangi, która została przygotowana 
pod czujnym okiem instruktorki Katarzyny Kolonko. Gorąco 
zapraszamy na artystyczne zakończenie sezonu!

Z dniem 16 kwietnia br. przyjęłam powierzoną mi 
funkcję dyrektora Gminnego Ośrodka Kultury „Promyk” 
w Bystrej. To dla mnie zaszczyt, ale także odpowiedzial-
ność – bo „Promyk” to miejsce wyjątkowe - tworzone przez 
ludzi z pasją, dla ludzi z pasją, miejsce którego celem 
było, aby promieniowało na lokalną społeczność nie tylko 
wydarzeniami, ale przede wszystkim relacjami, wspólnotą 
i twórczą odwagą.

Podczas jubileuszu 10-lecia, który odbył się 4 kwietnia, 
miałam zaszczyt być uczestnikiem niezwykłej uroczystości 
– pełnej emocji, wzruszeń i artystycznych występów, które 
mówiły więcej niż słowa. Tego wieczoru było czuć moc – 
energię ludzi, którzy kochają to miejsce i tworzą jego duszę. 
Z wielkim uznaniem i wzruszeniem wysłuchałam słów mojej 
poprzedniczki, Pani Agnieszki Sech-Brzóski. Jej podsumo-
wanie 10-letniej drogi było nie tylko pięknym pożegnaniem, 
ale także świadectwem oddania, ogromu pracy i serca, 
jakie włożyła w stworzenie tego miejsca od podstaw. Czuję 
ogromny szacunek dla Jej dokonań i jestem wdzięczna, 
że mogę kontynuować tę drogę. Wchodzę na nią z nową 
energią, ale w duchu wartości, które przez te lata były tu 
najważniejsze. 

Wchodzę w ten nowy rozdział z własną wizją – ale nie po 
to, by wymazywać, tylko by dopisać kolejne karty tej pięknej 
historii.

Drodzy Państwo, Mieszkańcy,
Przyjaciele Kultury

Chcę, by „Promyk” nadal świecił w Państwa życiu – jako 
miejsce, gdzie można rozwijać się i odpoczywać, inspirować 
i wyrażać, być blisko siebie i blisko innych. 

Wierzę w kulturę, która nie zamyka się w ramach, ale 
otwiera drzwi. W kulturę, która nie dzieli na widzów i twórców, 
mieszkańców 3 sołectw, rodzimych i przyjezdnych, ale 
w kulturę, która buduje mosty. W kulturę, która jest dialogiem.

Dziękuję za zaufanie, jakie mi okazano. Dziękuję całemu 
Zespołowi GOK „Promyk” – byłym i obecnym pracownikom – 
Zespołowi kreatywnemu, pracowitemu, gotowemu na kolejne 
rozdziały. Dziękuję Wam za ciepłe przyjęcie i serdeczność.

Przed nami nowy rozdział. 
Tworzony razem. 

Z serca – dla serca. 
Do zobaczenia 

w „Promyku”!

Z wyrazami szacunku,
Alicja Raszka-
Micherdzińska

Dyrektor Gminnego 
Ośrodka Kultury

„Promyk” w Bystrej
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W Niedzielę Palmową w czterech parafiach naszej gminy – w Bystrej Krakowskiej, 
Bystrej Śląskiej, Mesznej i Wilkowicach – jak co roku odbyły się konkursy na palmy 
wielkanocne. I jak co roku nie zabrakło kolorów, pomysłowości, ani ogromnego serca 
włożonego w każdą z przygotowanych starannie palm.

W konkursach wzięły udział zarówno dzieci, młodzież, jak i dorośli, a niejednokrotnie 
całe rodziny, pokazując, że pielęgnowanie tradycji może być piękne, radosne i naprawdę 
zbliżać ludzi. Komisje konkursowe miały trudne zadanie, bo każda palma zasługiwała 
na uznanie. W ocenianych przez grono zacnych jurorów kategoriach brano pod uwagę 
naturalność zastosowanych materiałów, zgodność wykonania palmy z tradycją i oczy-
wiście kreatywność twórców. I choć przyznano nagrody, to tak naprawdę… wszyscy byli 
wygrani!

Chcemy z całego serca pogratulować wszystkim uczestnikom konkursów – za 
pomysłowość, czas, zaangażowanie i przede wszystkim za chęć dzielenia się pięknem 
wielkanocnych obyczajów. 

Dziękujemy również wszystkim organizatorom, parafiom i zaangażowanym miesz-
kańcom, którzy od lat pomagają, wspierają i tworzą przestrzeń do wspólnego działania. 
Dzięki Wam to wydarzenie było nie tylko konkursem, ale pięknym spotkaniem z naszą 
kulturą i wspólnym świętowaniem tego wyjątkowego czasu.

Alicja Raszka-Micherdzińska
Zdjęcia: Parafie Gminy Wilkowce

Niedziela Palmowa
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www.gokpromyk.pl MAJ 2025Nr 5 (120)

Informacje przygotowane przez:
GMINNY OŚRODEK KULTURY „PROMYK”

UL. JULIANA FAŁATA 2K
43-360 BYSTRA

TEL. 33 817 07 73 / 603 410 661 
WWW.GOKPROMYK.PL

*SZCZEGÓŁY ORAZ CENY DOTYCZĄCE WYDARZEŃ, KONKURSÓW
I ZAJĘĆ STAŁYCH DOSTĘPNE SĄ NA ODDZIELNYCH PLAKATACH.
DODATKOWO WSZYSTKIE REGULAMINY I INFORMACJE ZNAJDUJĄ
SIĘ NA STRONIE WWW.GOKPROMYK.PL, NA NASZYM FACEBOOK-U
I INSTAGRAMIE ORAZ NA STREFIE ZAJĘĆ. 

FESTIWAL EKODZIEŁO | organizator: Klub Gaja

DYSKUSYJNY KLUB FILMOWY prowadzi Paweł Duda | bilet: 12 zł

KLUB PODRÓŻNIKA: O Amazonii brazylijskiej opowie Anna Brol

Organizator: GMINNE CENTRUM EDUKACJI EKOLOGICZNEJ
Zajęcia są bezpłatne i odbywają się w w budynku GCEE
(ul. J. Fałata 2G, Bystra) Zapisy: tel. 532-667-855

Organizator: GMINNA BIBLIOTEKA PUBLICZNA w Wilkowicach

PONIEDZIAŁEK ŚRODA CZWARTEK PIĄTEK SOBOTA NIEDZIELAWTOREK

1 2 3 4

NIECZYNNE NIECZYNNE

5 6 7 8 9 10 11

12 13 14 15 16 17 18

19 20 21 22 23 24 25

26 27 28 29 30 31

16:00-17:30 16:00-17:30 9:005-30 maja

16:00-17:30 16:00-17:3013:00

19:00
17:00-19:00

16:00-17:30 16:00-17:30 17:00 14:00

19:00 19:00

16:00-18:00 16:00-17:309:00 12:00

17:3019:00

WYSTAWA
„Akwarele i Rysunki

- Romuald
Romańczyk”

Miejsce: Gminna
Biblioteka Publiczna w

Wilkowicach

WARSZTAT
Naturalne,

ekologiczne środki
na podstawowe

dolegliwości,
czyli jak sobie

pomóc cz. 4

WYKŁAD
Jak zadbać

o swoje ciało,
by było piękne

i się uzdrawiało

PRZEWODNIK
CZEKA

„Na Magurkę”
Miejsce zbiórki:

Parking przy
Stalowniku

w Bielsku-Białej

WARSZTAT
Świat pod

mikroskopem
18:00-19:30
WYKŁAD

Poznajemy życie pszczół

DKF FILM:
Jutro będzie nasze

KULINARNE
DZIEDZICTWO

Organizator:
KGW z terenu

Gminy Wilkowice
Impreza zamknięta

WYKŁAD
Przyczyny wyczerpania

i regeneracja organizmu

BYSTRZAŃSKI
KLUB

AKWARELOWY

KONKURS
Koniec zgłoszeń

w konkursie
plastycznym

„Promyk
wspomnień”

WARSZTAT
Joga śmiechu

KLUB
PODRÓŻNIKA

WARSZTAT
Historia olejków

eterycznych -
odświeżający płyn
do ciała w piance

KONCERT
I WERNISAŻ

Rysunek Manga

WERNISAŻ
Fotografia, Rysunek

i Malarstwo

MAJÓWKA
I MSZA ŚWIĘTA

NA LANCKORONIE
Organizatorzy:

OSP Bystra,
Stowarzyszenie

Rozwoju Wsi Bystra
„Bystrzańska Inicjatywa”

WARSZTATY
DLA DZIECI

(warsztaty
zamknięte)

WARSZTAT
Kwiaty, łąki,

kapliczki - maj w
malarstwie na szkle

DKF FILM:
Zła nie ma

WARSZTAT
Kobieto! Znaj swoją

wartość. Stand up dla
dorosłych

SĄSIEDZKA
WYMIANA

ROŚLIN

PARAFIADA
W MESZNEJ

Miejsce:
Ogrody Plebańskie

PIKNIK: WSZYSTKIE
DZIECI NASZE SĄ

Miejsce:
GOSiR Wilkowice
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„Dziękuję wszystkim, którzy wspierali i wspierają kulturę, 
dla których kultura jest ważna, jej odbiorcom – Państwu, bo 
jeśli tu jesteście, to znaczy, że należycie to tego zacnego 
grona. Dziękuję każdemu, kto wniósł cząstkę siebie w dzia-
łalność na rzecz kultury: wszystkim dotychczas zatrudnianym 
w ośrodku pracownikom, instruktorom, współpracownikom 
i współorganizatorom. 

Patrząc na „Promyk” czuję dumę i satysfakcję. Dobra opinia 
o ośrodku oraz docierające słowa uznania od mieszkańców, 
osób ją odwiedzających, także z okolicznych miejscowości, 
ale też z dalszych miejsc, są najlepszą nagrodą za 10 lat 
działalności. Podziękowania, że za naszą sprawą zaczęli 
tworzyć, rozwijać swoją pasję, że ich życie zmieniło się na 
lepsze... Uważam, że ludziom trzeba pomagać wzrastać, 
dodawać skrzydeł i ich doceniać. Z inicjatywy wójta Macieja 
Mrówki zgłosiliśmy Panią Zofię Ciapałę do grona twórców 
ludowych, a pana Witolda Osieckiego oraz Mariana Rośka do 
odznaki honorowej Zasłużony dla kultury polskiej. Po śmierci 
pana Mariana jego córka napisała: “Wręczenie odznaki od 
ministra kultury musiało być dla niego jednym z ważniejszych 
wydarzeń w życiu. Zaproszenie na tę uroczystość miał do 
samego końca obok siebie na stoliku…” - jest to dla mnie 
ogromnie wzruszające i jednocześnie budujące jak małymi 
gestami można zrobić wiele dobrego, a przecież „zmieniając 
jedno życie zmieniasz cały świat”.

Jesteśmy małym, wiejskim ośrodkiem, ale z dużymi 
aspiracjami. Ofertą dorównujemy większym i maksymalnie 
wykorzystujemy potencjał, zasoby i budżet. Co roku realizo-
waliśmy kilka projektów, pozyskując środki zewnętrze, aby 
urozmaicić ofertę i ulepszyć wyposażenie. Wykorzystałam 
całą swoją wiedzę, doświadczenie, ale także podno-
sząc kompetencje, zatrudniając najlepszych pracowników 
i instruktorów mając na uwadze ich osobowość i umiejęt-
ności, przyglądając się, analizując i „zagarniając owieczki”, 
które spotkałam na swojej drodze.

Co roku coraz wyżej stawiałam poprzeczkę, by małymi 
krokami zmierzać ku kolejnym większym zmianom. Chociażby 
zakupienie kina plenerowego, które wykorzystaliśmy przy 
kolejnym projekcie, w którym pomagaliśmy mieszkańcom 
zrealizować ich pomysły.

Dobra renoma ośrodka kultury jest jednocześnie dosko-
nałą promocją gminy i chlubą władzy, bo ośrodek jest 
jednostką organizacyjną, którą stworzyła i przeznacza co 
roku środki na jej działalność. Efekty tej działalności widać 
po czasie, bo jest to inwestycja w społeczeństwo, wzmacnia 
kapitał i spójność społeczną, poprawia jakość życia, wpływa 
na zdrowie psychiczne. Jednocześnie kultura jest wydatkiem 
cywilizacyjnym, który trzeba ponosić tak samo, jak wydatki na 
utrzymanie sieci wodociągowej, kanalizacyjnej 
czy drogi, o co m.in. stara się Stowarzyszenie 
Dyrektorów i Dyrektorek Samorządowych 
Instytucji Kultury, którego jestem członkinią. 

Przez te 10 lat nie tylko w GOK-u, ale także 
w naszych pozostałych obiektach (Starej 
Szkole w Huciskach, Meszniańskim Ośrodku 
Kultury „Nad Borami”, Izbie Regionalnej Stara 
Stolarnia i Galerii Sztuki Regionalnej) z przygo-
towanej przez nas oferty zajęć, różnorodnych 
wydarzeń skorzystało ponad 107 tysięcy 

osób. Zorganizowaliśmy m.in. 110 koncertów, 66 przedsta-
wień teatralnych, 207 spotkań w ramach DKF-u, 6 festiwali 
filmowych, 55 wernisaży i wystaw, 33 edukacyjne spotkania 
z filharmonią, a w tym roku odbędzie się już po raz siódmy 
Tydzień Tańca oraz trzeci Festiwal Górski. Od 2017 roku 
działa tu również Klub Podróżnika, a od 2018 organizujemy 
wyjścia w góry pod hasłem „Przewodnik czeka”. Również 
od 2018 roku promujemy malarstwo akwarelowe podczas 
corocznych Amatorskich Plenerów Akwarelowych jako ukłon 
w stronę J. Fałata. Na jego cześć powstał wyjątkowy pomnik 
w formie ławki z tym znakomitym artystą. Kontynuacją tych 
działań jest też nasz najnowszy projekt, Bystrzański Klub 
Akwarelowy. Tych działań byłoby więcej, jednak przez 
ostatnie dwa lata budżet został bardzo okrojony. Cieszę się 
więc, że w tym roku jest większy za co dziękuje panu wójtowi 
i radnym obecnej kadencji na czele z przewodniczącą Aliną 
Macher. Mam nadzieję, że dotacja na kulturę będzie miała 
tendencję wzrostową, a święto ludzi kultury na wzór gali 
sportu czy edukacji znajdzie miejsce w kalendarzu wydarzeń 
gminnych.

10-lecie „Promyka” to również dziesięć lat mojej pracy 
w tym miejscu, które stworzyłam z miłością. 

To, co się zaczyna, musi się jednak skończyć. Czuję, że to 
dobry moment na refleksję po 50 latach życia, 25 latach pracy 
zawodowej i 10 latach bycia dyrektorką ośrodka kultury, na 
refleksję co w życiu ważne. Myślę, że można chcieć mniej, 
żeby zwolnić, a może ruszyć dalej, w innym kierunku, bo 
kończąc jedno robimy miejsce na drugie. Czuję ekscytację 
na to, co jeszcze przede mną. Zmiany są potrzebne, choć są 
trudne, ale życie wie co robi, wystarczy mu zaufać.

Ale najważniejsze, cytując Władysława Bartoszewskiego: 
"Warto być uczciwym, choć nie zawsze się to opłaca. Opłaca 
się być nieuczciwym, ale nie warto”.

Zostawiam ośrodek w dobrej kondycji, uporządkowany, 
dobrze zorganizowany, z ciekawą ofertą, świetnym, profesjo-
nalnym, kompetentnym, kreatywnym, pracowitym, zaufanym 
zespołem lubiących, wspierających i szanujących się ludzi – 
proszę o nich dbać, bo są tego warci.

Ośrodkowi i nowej pani dyrektor życzę sukcesów, realizacji 
własnych, zapewne wspaniałych wizji i koncepcji działania, 
kontynuowania dotychczasowej współpracy, akceptacji 
różnic, otwarcia na nowe, bo nieznajomy to potencjalny 
przyjaciel, nie wróg. Realizacji wyzwań, by nigdy nie stać 
w miejscu, gdy świat się zmienia, bo zmiany to jedyne co jest 
pewne w życiu.

Czuję dumę z tego co dałam lokalnej społeczności, 
zrobiłam co było w mojej mocy, resztę oceni historia.”

Agnieszka Sech-Brzóska

Podziękowania
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503 899 475

WWIILLKKOOWWIICCEE
NAPEŁNIANIE BUTLI

SodaStream

Komunikat USC
Urząd Stanu Cywilnego w Wilkowicach, w związku z zamiarem organizacji uroczystości z okazji 

50-LECIA POŻYCIA MAŁŻEŃSKIEGO, zwraca się z prośbą do wszystkich zainteresowanych par, 
które 50 lat temu i więcej stanęły na ślubnym kobiercu, a dotychczas nie wystąpiły z wnioskiem

i nie zostały odznaczone medalem „Za Długoletnie Pożycie Małżeńskie”,
o zgłaszanie chęci wzięcia udziału w uroczystości 

pod numerem tel. 33 499 00 77 wew. 4, w terminie do 31 lipca 2025 roku.
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MECHANIKA
KLIMATYZACJA
WULKANIZACJA

POMOC
DROGOWA

MECHANIKA
KLIMATYZACJA
WULKANIZACJA

POMOC
DROGOWA

tel. 603 532 942
Wilkowice, ul. Swojska 6
(obok gazów technicznych)

PROTEZY - NAPRAWA
Izabela Tomasik

Bystra, ul. Piękna 13
tel. 609 760 480
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OOffeerruu jjeemmyy::  
 

•   konto oszczędnościowe  
 Banku Spółdzielczego (KOBS) 
•   konto JUNIOR dla osób                

od 13 do 18 roku życia – bez opłat  
•   konto SENIOR dla osób 

otrzymujących emeryturę – 
prowadzenie konta bez opłat 

•   konta ROR i RB w walutach 
obcych !!! 

•   rachunek internetowy  
 •   kredyty i pożyczki na       

dogodnych warunkach 
•   solidne lokaty  
•   szybki dostęp do gotówki   
    – b a n k o m a t  / w p ł a t o m a t  

 w Bystrej 
     – b a n k o m a t  

w Buczkowicach, Mesznej, 
Rybarzowicach, Szczyrku i 
Wilkowicach. 

 

 

BANK 
SPÓŁDZIELCZY 

W BYSTREJ 
 

    
 

4433--336600  BByyssttrraa,,  uull..  ZZddrroojjoowwaa  33  
  

tteell..//ffaaxx::  ((3333))  881177--1122--4455,,  881177--1133--7711  
  

ee--mmaaiill::  bbaannkk@@bbssbbyyssttrraa..ppll  
  

www.bsbystra.pl 
 

e-Doręczenia:                      
AE:PL-75017-78833-BFAHS-26 

  

ZZaapprraasszzaammyy  rróówwnniieeżż    
ddoo  nnaasszzyycchh  ppllaaccóówweekk    

ww  BBuucczzkkoowwiiccaacchh,,  
SSzzcczzyyrrkkuu  ii  WWiillkkoowwiiccaacchh  
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W piątkowy wieczór, 4 kwietnia „Promyk” wypełnił się 
szczelnie wyjątkowymi gośćmi. Każdy z nich przybył z uśmie-
chem i wyjątkowymi życzeniami, a ten urodzinowy, kulturalny 
wieczór dał wiele powodów do wzruszeń, ale też… argu-
mentów, by zaglądać tu jak najczęściej. Wszystko z powodu 
tego, co w ciągu 1,5-godzinnego wydarzenia zaprezento-
wano na scenie. W ramach uroczystej gali na deskach sali 
koncertowej pojawiły się tancerki z grup SunLights oraz 
DGF Crew pod kierownictwem Pauliny „Pinki” Kachel, która 
dodatkowo wykonała brawurowy występ tańca nowocze-
snego w duecie z Karoliną Pysz. Zatańczyła także Ewelina 
Fajkis, która w stylu latino zaprezentowała się z partnerem, 
Karolem Staszko. Muzyczną stronę uroczystości wzbogaciła 
Aleksandra Kasperek, zdolna wokalistka, która zaśpiewała 
swój najnowszy singiel „Maliny”, a także Maciej Gucik, 
który na akordeonie wykonał swoje autorskie kompozycje. 
Premierowo został wyświetlony także film, w którym widzowie 

10. urodziny Gminnego Ośrodka Kultury
mogli zobaczyć i usłyszeć jak instruktorzy, twórcy czy goście 
wydarzeń widzą „Promyk” na przestrzeni mijającej dekady. 
Ten jubileuszowy materiał można obejrzeć zarówno na kanale 
YouTube ośrodka oraz na naszym profilu na Facebook’u. 
Podczas imprezy na scenie wyróżnieni przez władze gminy 
zostali także pracownicy GOK-u, a doskonałym podsumo-
waniem działalności placówki było wystąpienie dyrektorki, 
Agnieszki Sech-Brzóski.

Kończąca pracę dyrektorka, swoje słowa na wstępie 
skierowała do pomysłodawcy stworzenia ośrodka kultury – 
ówczesnego wójta, Mieczysława Rączki, który wraz z radnymi 
i przewodniczącym rady Bartoszem Olmą przyczynił się do 
jego powstania. 

Dziękujemy wszystkim, którym „Promyk” jest bliski – dzię-
kujemy za Waszą otwartość, przyjazne podejście, uśmiech 
i wspaniałe życzenia. Działamy dalej, do zobaczenia 
w „Promyku”!

GOK „Promyk”, Zdjęcia: Dorota Koperska


